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Sak 90/07    Protokoll BU-møte mai 2007  
 
Arkivsak: 200602704 
Arkivkode: PROT 
Saksbehandler: Kristin Kaus 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Bydelsutvalget 19.06.07 90/07  
 
PROTOKOLL BU-MØTE MAI 2007  
 

Protokoll 4/07 
 
 
Møte: Bydelsutvalget  
Møtested: Akersbakken 27  

Møtetid: tirsdag 29. mai 2007 kl. 18.00     
Sekretariat: 23 47 52 10  
 

 
Møteleder: Rune Aale-Hansen (H) 
  
Tilstede: Mads Harlem (A) 

Haakon Sandøy (A)  
Kari Haug Warberg (H) 
Åshild Olaussen (SV) Kom til åpen halvtime etter støy på Bislett 
Stian Oen (SV) 
Mohammed Saqib (SV) 
Aanund Tveitå (F)  
Gerhard Rinner (F) 
Erlend Sølvberg (F)  
Mona Helene Grønlie (V) Oppnevnt til 1. sak 

  
Forfall: Lars Erik Becken (H)  

Sigrid Bøe-Elgsaas (A) 
  
Som vara møtte: Fast Lena Haugseth (A) 

Fast Inga-Mari Ramsfjell-Kind (H)  
For Lars Erik Becken (H) møtte Jon Ole Whist 
For Sigrid Bøe-Elgsaas (A) møtte Tor Waage Wee 

  
I tillegg møtte: Bydelsdirektør Tone Frønes 

Avdelingssjef administrasjon Kjersti Halvorsen 



Avdelingssjef utfører Sveinung Lervåg 
Avdelingssjef bestiller Sven Bue Berger 

  
Møtesekretær: Kristin Kaus 
 
Åpen halvtime 
Om Collettløkka:  
Arne Jørgen Ryther  
Støy på Bislett: 
Anders Øverås 
Dagfinn Eckhoff 
May Holen 
Geir Hervold 
 
Akersveien 26 og 26 c: 
Terje Storli 
Unni Walstad 
 
Barnehagedekning: 
Sølvi Ann Lindseth Barber 
 
Godkjenning av innkalling 
 
Godkjent 
 
Godkjenning av sakskart 
Sak 89 behandles først i møtet. 
 
Godkjent 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 iv



Sak 63 /07  Protokoll BU-møte april 2007 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Godkjent 
 
Votering: 
Enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
Godkjent 
 

 Sak 64 /07  Protokoller fra komiteer, råd og utvalg 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Tatt til orientering 
 
Votering: 
Enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
Tatt til orientering 
 

Sak 65 /07  Pilestredet 52, Høgskolen i Oslo -  påbygg på byggets 
østre del, søknad om dispensasjon. 

 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget viser til Byantikvarens tidligere uttalelse til påbygget, og vil derfor anbefale 
oppføring av et enetasjes påbygg over den nye bygningsmassen. Bydelsutvalget er imidlertid 
enig med Plan- og bygningsetaten i at en bør unngå et ytterligere inntrukket takoppbygg på 
toppen av påbygget, samt store synlige ventilasjonskanaler på vegg. Som Plan- og 
bygningsetaten mener bydelsutvalget at dette vil være skjemmende, og at det derfor bør 
integreres innenfor det planlagte bygningsvolumet. 
Bydelsutvalget mener også at dersom påbygget er å anse som første trinn i en større utvidelse 
bør saken ses i en større sammenheng. 
 
Votering: 
Enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget viser til Byantikvarens tidligere uttalelse til påbygget, og vil derfor anbefale 
oppføring av et enetasjes påbygg over den nye bygningsmassen. Bydelsutvalget er imidlertid 
enig med Plan- og bygningsetaten i at en bør unngå et ytterligere inntrukket takoppbygg på 
toppen av påbygget, samt store synlige ventilasjonskanaler på vegg. Som Plan- og 
bygningsetaten mener bydelsutvalget at dette vil være skjemmende, og at det derfor bør 
integreres innenfor det planlagte bygningsvolumet. 
Bydelsutvalget mener også at dersom påbygget er å anse som første trinn i en større utvidelse 
bør saken ses i en større sammenheng. 
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 Sak 66 /07  Kartlegging av holdeplasser på busslinje 37 og rapport 
om tilgjengelighet ved omstigning mellom kollektivlinjer i 
Oslo/bydelen 

 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 

1. Bydelsutvalget er enig i de foreslåtte tiltak for omstigningsstedene ved Alexander 
Kiellands plass og ved Ullevål sykehus. 

2. Bydelsutvalget ber om at alle holdeplasser langs busslinje 37 oppgraderes med leskur 
og kartinfo, samt 18cm kantsteinshøyder. Bydelsutvalget ber om at holdeplassen 
Nordahl Bruns gate, i retning syd, flyttes til nord for krysset Ullevålsveien /Nordahl 
Bruns gate, for bedre å kunne legge til rette for leskur på denne holdeplassen. Ved andre 
holdeplasser hvor det er noe smalt, som f.eks på holdeplassen Lovisenberg (retning syd) 
så bør fortauet kunne utvides med f.eks 0.5m for å få dette til.  

 
Behandling: 
Tilleggsforslag fra Tor Hugo Waage Wee (A): 
Nytt pkt. 3. Bydelsutvalget ønsker at mulighetene for å utplassere billettautomater på de større 
holdeplassene vurderes.   
 
Votering: 
Bydelsdirektørens forslag med tilleggsforslag enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
1. Bydelsutvalget er enig i de foreslåtte tiltak for omstigningsstedene ved Alexander Kiellands 

plass og ved Ullevål sykehus. 
2. Bydelsutvalget ber om at alle holdeplasser langs busslinje 37 oppgraderes med leskur og 

kartinfo, samt 18cm kantsteinshøyder. Bydelsutvalget ber om at holdeplassen Nordahl 
Bruns gate, i retning syd, flyttes til nord for krysset Ullevålsveien /Nordahl Bruns gate, for 
bedre å kunne legge til rette for leskur på denne holdeplassen. Ved andre holdeplasser hvor 
det er noe smalt, som f. eks på holdeplassen Lovisenberg (retning syd) så bør fortauet 
kunne utvides med f. eks 0.5m for å få dette til.  

3. Bydelsutvalget ønsker at mulighetene for å utplassere billettautomater på de større 
holdeplassene vurderes 

 

 Sak 67 /07  Akersveien 26, gnr. 218 bnr. 27 -  regulering til offentlig 
formål barnehage - reguleringsforslag med forenklet 
saksbehandling 

 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
1. Bydelsutvalget anbefaler omregulering av Akersveien 26 til allmennyttig formål, 

barnehage i tråd med reguleringsforslaget. Etablering av en ny seksavdelings barnehage i 
dette området vil bidra godt i arbeidet med å nå Oslo kommunes mål om full 
barnehagedekning. 

 
2. Bydelsutvalget mener at det langt fra er lagt opp til en optimal kjøreadkomst til 

barnehagen. Bydelsutvalget ser imidlertid at det er viktig å få etablert barnehagen raskt, og 
at en derfor har valgt å legge adkomsten til barnehagen fra Westye Egebergs gate syd. 
Bydelsutvalget ønsker primært fortsatt en adkomst til barnehagen via eksisterende 
kjøreareal over Akersveien 24C, langs TIs bygg i syd. Bydelsutvalget mener derfor at den 
foreslåtte adkomst bør være en midlertidig adkomstløsning for barnehagen og at det bør 
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arbeides videre med å legge til rette for en mer optimal permanent adkomst til barnehagen i 
tråd med bydelsutvalgets anbefaling. 

 
3. Bydelsutvalget har bedt Plan- g bygningsetaten og utbygger av Akersveien 24C om å se 

helhetlig på trafikkforholdene i området og at en bidrar til å lage gode trafikale løsninger 
for området som helhet. Bydelsutvalget er her enig med Samferdselsetaten, som er opptatt 
av at henting og bringing av barn skal skje på en trafikal god måte. 
Bydelsutvalget er kjent med de svært vanskelige trafikale forhold som er i Akersveien (for 
få parkeringsplasser, smal vei mm). At det ikke planlegges parkeringsplasser for 
midlertidig avstigning og opphold innenfor planområdet verken for ansatte eller foreldre er 
ikke tilfredsstillende. Bydelsutvalget frykter at det kan bli kaotiske trafikale forhold i dette 
området etter åpning av barnehagen.  
Bydelsutvalget mener at det i denne saken bør kunne gjøres unntak fra kravet om 
parkeringsplasser på egen grunn. Imidlertid bør det legges til rette for et betydelig antall 
sykkelparkeringsplasser på egen grunn for å legge til rette for sykkelbruk både for de 
ansatte og for barnehagens brukere. 
 

4. Bydelsutvalget mener at det må legges til rette for flere gang- og sykkeladkomster til 
barnehagen, både fra nordøst og vest, i tillegg til hovedadkomsten fra syd. 
 

5. Bydelsutvalget ser at barnehagens uterom vil kunne bli et verdifullt leke- og 
uteoppholdsareal også for den omliggende nabobebyggelse. 
Friarealet, som forøvrig forvaltes av bydelen, vil få økt bruk gjennom barnehagens 
uteaktiviteter. Bydelsutvalget er opptatt av at det er en god dialog mellom bydelen og den 
fremtidige drifter av barnehagen, slik at lekeområdet kan istandsettes og videreutvikles i 
tråd med behov som måtte følge av barnehagedriften. Alternativt kan forvaltningen av 
lekeområdet overtas av Omsorgsbygg Oslo KF. 
 

6. Barnehagetomten ligger innenfor konsesjonsområdet for tilknytning til fjernvarme. 
Bydelsutvalget mener at en må legge til rette for at barnehagen oppføres og driftes på den 
mest miljøvennlige og bærekraftige måte.  

 
Behandling: 
Tilleggs- og endringsforslag fra Rune Aale-Hansen (H): 
Tillegg til punkt 1: 
Bydelsutvalget mener fortsatt i tråd med tidligere vedtak at Akersveien 26 c bør søkes 
tilbakeført til friareal/lekeareal for barnehage. 
Tillegg til punkt 2: 
Bydelsutvalget mener anleggstrafikken bør søkes løst gjennom adkomst over Teknologisk 
Institutt og Akersveien 26 c. 
I tråd med tidligere vedtak mener bydelsutvalget at Westye Egebergs gate syd og 
Telthusbakken stenges for ordinær trafikk med virkning fra samme dato barnehagen 
ferdigstilles, alternativt fra den dato utbygging nødvendiggjør et slikt tiltak ut i fra 
trafikksikkerhetshensyn. Dette skjer henholdsvis med bommer hvor Westye Egebergs gate 
møter Akersveien og hvor Telthusbakken møter Akersveien. 
Endringsforslag til punkt 4. 
Ordet hovedadkomst erstattes med adkomst.  
 
Endringsforslag fra Stian Oen (SV): 
Punkt 5 setning 3 endres til: 
Bydelsutvalget er opptatt av at lekeområdet kan istandsettes og videreutvikles i tråd med behov 
som måtte følge av barnehagedrift 
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Votering: 
Bydelsdirektørens forslag punkt 1 Enstemmig vedtatt 
Tillegg 1 Enstemmig vedtatt 
Bydelsdirektørens forslag punkt 2 Enstemmig vedtatt 
Tillegg 2 og 3 Enstemmig vedtatt 
Bydelsdirektørens forslag punkt 3 Enstemmig vedtatt 
Bydelsdirektørens forslag punkt 4 falt enstemmig Endring Enstemmig vedtatt 
Bydelsdirektørens forslag punkt 5 satt opp mot endringsforslag fra Oen og falt med 3 stemmer, 
(1 F - Erlend Sølvberg, 2 H - Kari Haug Warberg og Jon Ole Whist) 
Bydelsdirektørens forslag punkt 6 Enstemmig vedtatt 
 
Vedtak: 
1. Bydelsutvalget anbefaler omregulering av Akersveien 26 til allmennyttig formål, 

barnehage i tråd med reguleringsforslaget. Etablering av en ny seksavdelings barnehage i 
dette området vil bidra godt i arbeidet med å nå Oslo kommunes mål om full 
barnehagedekning.  
Bydelsutvalget mener fortsatt i tråd med tidligere vedtak at Akersveien 26 c bør søkes 
tilbakeført til friareal/lekeareal for barnehage. 

 
2. Bydelsutvalget mener at det langt fra er lagt opp til en optimal kjøreadkomst til 

barnehagen. Bydelsutvalget ser imidlertid at det er viktig å få etablert barnehagen raskt, 
og at en derfor har valgt å legge adkomsten til barnehagen fra Westye Egebergs gate syd. 
Bydelsutvalget ønsker primært fortsatt en adkomst til barnehagen via eksisterende 
kjøreareal over Akersveien 24C, langs TIs bygg i syd. Bydelsutvalget mener derfor at den 
foreslåtte adkomst bør være en midlertidig adkomstløsning for barnehagen og at det bør 
arbeides videre med å legge til rette for en mer optimal permanent adkomst til barnehagen 
i tråd med bydelsutvalgets anbefaling. 
Bydelsutvalget mener anleggstrafikken bør søkes løst gjennom adkomst over Teknologisk 
Institutt og Akersveien 26 c. 
I tråd med tidligere vedtak mener bydelsutvalget at Westye Egebergs gate syd og 
Telthusbakken stenges for ordinær trafikk med virkning fra samme dato barnehagen 
ferdigstilles, alternativt fra den dato utbygging nødvendiggjør et slikt tiltak ut i fra 
trafikksikkerhetshensyn. Dette skjer henholdsvis med bommer hvor Westye Egebergs gate 
møter Akersveien og hvor Telthusbakken møter Akersveien. 

 
3. Bydelsutvalget har bedt Plan- g bygningsetaten og utbygger av Akersveien 24C om å se 

helhetlig på trafikkforholdene i området og at en bidrar til å lage gode trafikale løsninger 
for området som helhet. Bydelsutvalget er her enig med Samferdselsetaten, som er opptatt 
av at henting og bringing av barn skal skje på en trafikal god måte. 
Bydelsutvalget er kjent med de svært vanskelige trafikale forhold som er i Akersveien (for 
få parkeringsplasser, smal vei mm). At det ikke planlegges parkeringsplasser for 
midlertidig avstigning og opphold innenfor planområdet verken for ansatte eller foreldre 
er ikke tilfredsstillende. Bydelsutvalget frykter at det kan bli kaotiske trafikale forhold i 
dette området etter åpning av barnehagen.  
Bydelsutvalget mener at det i denne saken bør kunne gjøres unntak fra kravet om 
parkeringsplasser på egen grunn. Imidlertid bør det legges til rette for et betydelig antall 
sykkelparkeringsplasser på egen grunn for å legge til rette for sykkelbruk både for de 
ansatte og for barnehagens brukere. 
 

4. Bydelsutvalget mener at det må legges til rette for flere gang- og sykkeladkomster til 
barnehagen, både fra nordøst og vest, i tillegg til adkomsten fra syd. 
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5. Bydelsutvalget ser at barnehagens uterom vil kunne bli et verdifullt leke- og 
uteoppholdsareal også for den omliggende nabobebyggelse. 
Friarealet, som forøvrig forvaltes av bydelen, vil få økt bruk gjennom barnehagens 
uteaktiviteter. Bydelsutvalget er opptatt av at det er en god dialog mellom bydelen og den 
fremtidige drifter av barnehagen, slik at lekeområdet kan istandsettes og videreutvikles i 
tråd med behov som måtte følge av barnehagedriften. Alternativt kan forvaltningen av 
lekeområdet overtas av Omsorgsbygg Oslo KF. 
 

6. Barnehagetomten ligger innenfor konsesjonsområdet for tilknytning til fjernvarme. 
Bydelsutvalget mener at en må legge til rette for at barnehagen oppføres og driftes på den 
mest miljøvennlige og bærekraftige måte.  

 

 Sak 68 /07  Opparbeidelse av to plasser i bydelen - i 
Maridalsveien/Fredensborgveien og 
Bergfjerdingen/Damplass 

 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar sak om opparbeidelse av to plasser i bydelen til orientering.  
 
Behandling: 
Tilleggsforslag fra Aanund Tveitå (F) 
Antall parkeringsplasser opprettholdes. Opparbeidelse av dam prioriteres ikke, jamfør uttallese 
fra bydelsoverlegen. 
Saken for øvrig tas til orientering 
 
Votering: 
Bydelsdirektørens forslag satt opp mot Tveitå og vedtatt mot 3 stemmer (F) 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget tar sak om opparbeidelse av to plasser i bydelen til orientering.  
 
 

 Sak 69 /07  Søknad om bevilling, utvidet åpnings- og skjenketid i 
bakgård - Cafè Europa 

 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 
Bydelsutvalget ønsker ikke å bidra til økt uro i miljøer der folk bor eller overnatter.  
Hensynet til Thon Hotell Europas gjester skal ivaretas. 
 
Bydelsutvalget anbefaler ikke at  
Café Europa, med adresse St. Olavs plass 31, 0166 Oslo 
gis utvidet åpningstid ute i bakgård til kl 24.00 og skjenketid ute i bakgård til kl 23.30. 
 
Votering: 
Vedtatt mot 1 stemme (F - Sølvberg) 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget ønsker ikke å bidra til økt uro i miljøer der folk bor eller overnatter.  
Hensynet til Thon Hotell Europas gjester skal ivaretas. 
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Bydelsutvalget anbefaler ikke at  
Café Europa, med adresse St. Olavs plass 31, 0166 Oslo 
gis utvidet åpningstid ute i bakgård til kl 24.00 og skjenketid ute i bakgård til kl 23.30. 
 
 

 Sak 70 /07  Søknad om bevilling, utvidet åpnings- og skjenketid, 
bakgård og fortau - Blind Pig, Dronningens gate 22 

 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 
 
Bydelsutvalget ønsker ikke å bidra til ytterligere utvikling av støy og sosiale uroligheter i 
sentrum etter kl 01.00 og vurderer det slik at dette kan forebygges ved at byrådets adresseliste 
over uteserveringer i indre sentrum ikke utvides.   
 
Bydelsutvalget anbefaler ikke at Blind Pig, med adresse Dronningens gate 22   
får innvilget utvidet åpningstid ute på fortau og i bakgård til kl 03.30 og utvidet skjenketid ute 
på fortau og i bakgård til kl 03.00. 
 
Votering: 
Vedtatt mot 2 stemmer (1 F - Sølvberg og 1 H – Whist) 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget ønsker ikke å bidra til ytterligere utvikling av støy og sosiale uroligheter i 
sentrum etter kl 01.00 og vurderer det slik at dette kan forebygges ved at byrådets adresseliste 
over uteserveringer i indre sentrum ikke utvides.   
 
Bydelsutvalget anbefaler ikke at Blind Pig, med adresse Dronningens gate 22   
får innvilget utvidet åpningstid ute på fortau og i bakgård til kl 03.30 og utvidet skjenketid ute 
på fortau og i bakgård til kl 03.00. 
 
 

 Sak 71 /07  Søknad om utvidet åpnings- og skjenketid - Pub 
Compagniet AS 

 
 
Bydelsdirektøren innstiller til bydelsutvalget å fatte følgende vedtak: 
Bydelsutvalget ønsker ikke å bidra til ytterlige utvikling av støy og sosiale uroligheter i sentrum 
etter kl 01.00 og vurderer det slik at dette kan forebygges ved at uteserveringer i sentrum ikke 
innvilges utvidet åpningstid. 
 
Bydelsutvalget anbefaler ikke at Stopp Pressen, med adresse Akersgata 55, 0180 Oslo   
får innvilget utvidet åpningstid ute til kl 03.30 og skjenketid til kl 03.00 for uteservering på 
fortau. 
 
Votering: 
Vedtatt mot 3 stemmer (1 V, 1 F - Sølvberg og 1 H – Whist) 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget ønsker ikke å bidra til ytterlige utvikling av støy og sosiale uroligheter i sentrum 
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etter kl 01.00 og vurderer det slik at dette kan forebygges ved at uteserveringer i sentrum ikke 
innvilges utvidet åpningstid. 
 
Bydelsutvalget anbefaler ikke at Stopp Pressen, med adresse Akersgata 55, 0180 Oslo   
får innvilget utvidet åpningstid ute til kl 03.30 og skjenketid til kl 03.00 for uteservering på 
fortau. 
 
 

 Sak 72 /07  Orientering om støy fra Bislett stadion 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Saksframlegget tas til orientering.  
 
Behandling: 
Kari Haug Warberg (H):  
Saken utsettes 
 
Votering: 
Enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
Saken utsettes 
 

 Sak 73 /07  Fartshumper i Bydelen St. Hanshaugen - Akersbakken 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget anbefaler ikke søknaden om flere fartshumper i Akersbakken.  Bydelsutvalget 
kan ikke se at det er behov for flere fartshumper i dette området. Det er allerede en fartshump 
her, utformet som et opphøyd gangfelt. Bydelsutvalget mener at flere fartshumper tvert imot vil 
kunne medføre mer støy, ved at bilene må trå ekstra på gassen for å komme over hver 
fartshump. Flere fartshumper vil også være svært uheldig på glatt føre om vinteren, da biler 
ikke lett vil kunne holde den jevne hastigheten som skal til for å komme opp bakken. 
Bydelsutvalget er videre kjent med at Samferdselsetaten generelt er negative til å anlegge 
fartshumper i bakker med en slik stigningsgrad.  
 
Votering: 
Enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget anbefaler ikke søknaden om flere fartshumper i Akersbakken.  Bydelsutvalget 
kan ikke se at det er behov for flere fartshumper i dette området. Det er allerede en fartshump 
her, utformet som et opphøyd gangfelt. Bydelsutvalget mener at flere fartshumper tvert imot vil 
kunne medføre mer støy, ved at bilene må trå ekstra på gassen for å komme over hver 
fartshump. Flere fartshumper vil også være svært uheldig på glatt føre om vinteren, da biler 
ikke lett vil kunne holde den jevne hastigheten som skal til for å komme opp bakken. 
Bydelsutvalget er videre kjent med at Samferdselsetaten generelt er negative til å anlegge 
fartshumper i bakker med en slik stigningsgrad.  
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 Sak 74 /07  Kommuneplan 2008 - utleggelse til offentlig ettersyn - 
høringsutkast 

 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak  
 

1. Bydelsdirektøren anser endringene i byens befolkningssammensetning som et viktig 
område for Oslo kommune i årene fremover. Den økende andelen av innvandrere med ikke-
vestlig bakgrunn vil skape nye utfordringer på mange områder. Det religiøse og kulturelle 
mangfoldet kommunen er i ferd med å få bør gjenspeiles i Oslo kommunes verdier og 
virksomhetsgrunnlag. Kommunen har en utfordring i å se på sammenhengen mellom 
kommunens tjenester og tilbud, og forventninger og behov innbyggere med en ikke-vestlig 
kulturbakgrunn kan ha som eventuelt er forskjellig fra det tradisjonelle vestlige og norske. 
Det er viktig med en bevissthet rundt hvordan integrering skal foregå, for eksempel 
avveininger i forhold til om innbyggerne skal få generelle tilbud eller om man skal etablere 
egne tjenester som er tilpasset ulike religioner og kulturer. 

  
Viktige tiltak kan være å øke kompetansen rundt kultur og religioner for Oslo 
kommunes innbyggere fra andre kulturer enn den tradisjonelle vestlige. Det vil være 
viktig med fokus på at sammensetning av ansatte i alle nivå i kommunen i størst mulig 
grad skal gjenspeile den sammensetningen som finnes i befolkningen. Dette gjelder for 
øvrig også rekruttering til politisk virksomhet i kommunen. Videre er 
introduksjonsordningen et godt tiltak som det kan være hensiktsmessig å forsterke. 
Generelt sett bør kommuneplanen i enda større grad fokusere på utfordringene den nye 
befolkningssammensetningen kan medføre i årene fremover.  

 
2. Bydelsutvalget anbefaler hovedtrekkene i arealbruks- og transportstrategiene i forslag 

til kommuneplan 2008: 
 

a. Det er viktig å legge opp til et utbyggingsmønster og et transportsystem som 
støtter opp om kollektivtransporten, reduserer transportbehovet og 
arealforbruket til utbyggingsformål, samtidig som viktige kvaliteter i nærmiljøet 
sikres. 

 
”Føre-var”- prinsippet bør legges til grunn for fortettingsstrategiene også på 
områdenivå i den enkelte bydel; det bør ikke tillates videre fortetting i det 
sentrale byområdet før det varslede kartleggingsarbeidet av grøntstruktur og 
utbyggingspotensial er sluttført og konsekvensene av fortettingsstrategiene 
avklart, jf. BU-sak 125/2006. Dette for å hindre at bolig- og 
arbeidsplassfortettingen i indre by ikke går på bekostning av nødvendig 
arealbehov til teknisk, grønn og sosial infrastruktur. 

 
Det bør stilles spørsmål ved om fortetting og transformasjon av enkelte arealer i 
Groruddalen kan bidra til å lette litt på trykket på de siste arealreservene i indre 
by, og om noen av fortettingsprosjektene i indre by kan utsettes til siste del av 
kommuneplanperioden. 

 
Det siste store utbyggingsområdet i Oslo, Gjersrud-Stensrud, foreslås bygget ut 
med relativt lav tetthet, basert på kollektivbetjening med buss. Bydelsutvalget 
mener det kan stilles spørsmål ved om dette er en bærekraftig strategi sett i et 
lengre tidsperspektiv, og det advares mot å legge opp til løsninger som medfører 
økt bilbruk, inkl. økt bruk av buss til/fra indre by samtidig som 
utbyggingspresset i indre by økes. 
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b. Det er viktig å motvirke at veksten i det sentrale byområdet medfører økte 

miljøbelastninger med økt bilbruk, økte klimagassutslipp, dårlig lokal 
luftkvalitet og støyplager.  

i. Økt satsing på utbygging av fjernvarmenettet er viktig.  
ii. Det bør utarbeides helhetlige planer for et bærekraftig utbyggingsmøter i 

regionen samlet slik at miljøbelastninger knyttet til klimagassutslipp, og 
miljøbelastninger i form av luftforurensning og støy i den tette byen kan 
reduseres. 

 
c. Det vedvarende utbyggingspresset på indre by øst tilsier økt fokus på 

miljøproblemer knyttet til trafikkvekst som følge av veksten i antall 
arbeidsplasser og bosatte. Bydelsutvalget kan ikke se at konsekvensene av dette 
er tilstrekkelig utredet, eller at det er foreslått tiltak som kan motvirke dette, jf. 
byanalysen for Oslo og Akershus knyttet til revisjon av nasjonal transportplan 
2010-2019 der nødvendigheten av å iverksette tiltak som kan begrense 
biltrafikken i indre by påpekes. 

 
For å redusere miljøulempene for de som bor i indre by er det viktig å legge 
forholdene best mulig til rette for å kunne bo i byen uten å bruke bil. Jf. tall som 
viser at bilholdet og bilbruken blant de som bor i indre by er langt lavere enn i 
byen for øvrig. Dette krever økt satsing på kollektive transportmidler, utbygging 
av sykkelveinettet og restriksjoner på bilbruk og parkering i indre by. 

 
d. Det er viktig at trafikksikkerhet og miljø tillegges avgjørende vekt ved 

prioritering av nye veitiltak i indre by, og det må legges stor vekt på å finne fram 
til løsninger som innebærer at luftkvalitet og støy i de tettest befolkede 
områdene kan forbedres. 

 
e. I forslaget vises det til at en revisjon av kommunedelplan for grøntstruktur i 

byggesonen vil gi oppdatert oversikt over situasjonen og sikre grunnlag for 
gjennomføring av nødvendige tiltak. Dette burde vært på plass før høring av 
kommuneplanen. 

 
Befolkningsøkningen i indre by øst tilsier økt oppmerksomhet om betydningen 
av lokalt tilgjengelige grøntområder, torg og møteplasser med god kvalitet. 
Regulerte friområder og turveilenker må realiseres og nye lenker og områder 
sikres i takt med utbyggingen for å oppnå en tilfredsstillende og 
sammenhengende grøntstruktur. 

 
Økt fortetting og bruk av det sentrale byområdet fører også til økt slitasje på 
eksisterende byrom, parker og friarealer som må møtes med forsterket 
vedlikeholdsinnsats. 

 
f. I forslaget står det at: ”Byutviklingsaktørene bør gis et større ansvar for en 

helhetlig byutvikling. Dette inkluderer blant annet at grunneiere bidrar med 
nødvendig areal til sosial infrastruktur, friområder, fellesarealer, møteplasser og 
byrom.” Dette er ett av flere tiltak for å sikre at teknisk og sosial infrastruktur 
blir realisert samtidig med at områder fortettes og bygges ut. Samtidig etterlyses 
mer helhetlige planer for fortetting/transformasjon av de enkelte delområder. 
Dette for å sikre et mer helhetlig grep om utviklingen, og sikre at samfunnets 
behov og fellesskapets interesser blir ivaretatt. 
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Bedre data for boligbygging og befolkningsutvikling på bydels-/områdenivå 
etterlyses. Dette for å kunne dimensjonere lokal infrastruktur som barnehager og 
skoler på en forsvarlig måte, jf. BU-sak 125/2006. 

 
g. Bydelsutvalget har i flere sammenhenger påpekt viktigheten av at det 

tilrettelegges for større boliger tilpasset barnefamilier i indre by, senest ved 
høring av planprogram for kommuneplan 2008. Boligmassen i indre by må 
suppleres med alternative boligtilbud som gjør det mulig å bli boende i eget 
nærområde i ulike faser av livet. Målet må være å oppnå en mer balansert 
alderssammensetning, redusere antall inn-/utflyttere pr år og få et mer stabilt 
bomiljø. 

 
Kommuneplan 2004 hadde også som målsetting at det skulle etableres flere 
større boenheter i indre by. Det er viktig at kommuneplanens målsettinger på 
dette området nå følges opp i praksis. 

 
Behandling: 
Forslag fra Erlend Sølvberg (F): 
Saken utsettes  
 
Votering: 
Vedtatt mot 5 stemmer (SV, 2 H – Whist og Haug Warberg) 
 
Vedtak: 
Saken utsettes.  
 

 Sak 75 /07  Smittevernplan for 2007, revidert etter møtet i Helse- og 
sosialutvalget 20.02.07 

 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 
Smittevernplanen for 2007, revidert etter møtet i Helse- og sosialkomiteen 20.02.07, vedtas 
uten endringer. 
 
Votering: 
Enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
Smittevernplanen for 2007, revidert etter møtet i Helse- og sosialkomiteen 20.02.07, vedtas 
uten endringer. 
 

 Sak 76 /07  Lokal plan for psykisk helsearbeid 2004-2008 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 
Bydelsutvalget vedtar ”Handlingsplan for psykisk helsearbeid” med endringer for 2007 innefor 
rammen av de øremerkede midlene og bydelens egne midler for perioden 2004-2008.  
 
Votering: 
Enstemmig vedtatt. 
 

 10



Vedtak: 
Bydelsutvalget vedtar ”Handlingsplan for psykisk helsearbeid” med endringer for 2007 innefor 
rammen av de øremerkede midlene og bydelens egne midler for perioden 2004-2008.  
 

 Sak 77 /07  Evaluering av Plan for habilitering og rehabilitering i 
Bydel St. Hanshaugen 2004-2007 

 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget vedtar revidert Plan for habilitering og rehabilitering i Bydel St. Hanshaugen 
2004-2007. 
 
Votering: 
Enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget vedtar revidert Plan for habilitering og rehabilitering i Bydel St. Hanshaugen 
2004-2007. 
 

 Sak 78 /07  Eldrerådets årsmelding 2006 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar eldrerådets årsmelding for 2006 til orientering. 
 
Votering: 
Enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget tar eldrerådets årsmelding for 2006 til orientering. 
 

 Sak 79 /07  Årsrapport 2006 Kvalifiseringssenteret 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak:  
Bydelsutvalget tar årsmelding for 2006 fra Kvalifiseringssenteret med resultater for 2006, samt 
utdypninger av Psykiatritilbudet, ”Vilje viser vei”, Introduksjonsprogrammet for innvandrere, 
”Ny sjanse”, Bydelsrusken Mangelsgården, til orientering.   
 
Votering: 
Enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget tar årsmelding for 2006 fra Kvalifiseringssenteret med resultater for 2006, samt 
utdypninger av Psykiatritilbudet, ”Vilje viser vei”, Introduksjonsprogrammet for innvandrere, 
”Ny sjanse”, Bydelsrusken Mangelsgården, til orientering.   
 
 

 Sak 80 /07  Årsrapport 2006 - Sentrumsprosjektet 
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Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 
Bydelsutvalget tar Sentrumsprosjektets årsrapport 2006, til orientering.    
 
Votering: 
Enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget tar Sentrumsprosjektets årsrapport 2006, til orientering.    
 
 

 Sak 81 /07  Orientering om integrerings- og sysselsettingsprosjektet 
Ny sjanse 

 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar integrerings- og sysselsettingsprosjektet ”Ny Sjanse” til orientering. 
Bydelsutvalget vedtar omdisponering av sosialhjelpsmidler til finansiering av 
kvalifiseringsstønad, i den størrelsesorden antall deltagere tilsier. 
 
Votering: 
Enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget tar integrerings- og sysselsettingsprosjektet ”Ny Sjanse” til orientering. 
Bydelsutvalget vedtar omdisponering av sosialhjelpsmidler til finansiering av 
kvalifiseringsstønad, i den størrelsesorden antall deltagere tilsier. 
 
 

 Sak 82 /07  Byantikvarens forslag til Bystyremelding om Maritime 
kulturminner i Oslo høring 

 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
 
Bydelsutvalget anbefaler Byantikvarens forslag til Bystyremelding om Maritime kulturminner i 
Oslo. 
 
Votering: 
Enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget anbefaler Byantikvarens forslag til Bystyremelding om Maritime kulturminner i 
Oslo. 
 
 

 Sak 83 /07  Høringsuttalelse - Byrådets tilsynsansvar overfor 
bydelene 

 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydel St. Hanshaugen har gjennomgått byrådssak 23/07 og har følgende kommentarer. 
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Generelt sett gir byrådssaken en god og konstruktiv gjennomgang av hvordan byrådets 
tilsynsansvar skal håndteres i praksis. I forhold til den foreslåtte fordelingen av ansvar mellom 
byrådet og bydelsutvalgene oppleves denne som ryddig. Byrådet har ansvar for prosess og 
systemansvar, mens bydelsutvalget har ansvaret for innholdet i rapporteringen. De forslag 
byrådet eventuelt måtte ha til korrektive tiltak eller instruksjon sendes bystyret og oppleves 
derfor ikke som innblanding i bydelsutvalgets ansvarsområde.  
 
Bydel St. Hanshaugen har i flere år hatt særskilt oppfølging på bakgrunn av problemer med 
tilpasning til tildelt budsjett. Opplegget for inneværende år der bydelen får bistand fra 
Byrådsavdeling for velferd og sosiale tjenester til en mer systematisk kartlegging av 
konsekvensene av budsjettet, oppleves støttende. Bydelen vil også ha fordel av at det tilføres 
ekstra ressurser som skal bistå ved analyse av ressursstyringen. 
 
Bydelsutvalget forventer at tiltak og bistand gitt bydelen vil bidra til en aktivitet som er 
innenfor gitte budsjettrammer. 
 
Bydelsutvalget tar forøvrig høringsuttalelse vedrørende byrådets tilsynsansvar overfor bydelene 
til orientering. 
 
Votering: 
Enstemmig vedtatt 
 
Vedtak: 
Bydel St. Hanshaugen har gjennomgått byrådssak 23/07 og har følgende kommentarer. 
 
Generelt sett gir byrådssaken en god og konstruktiv gjennomgang av hvordan byrådets 
tilsynsansvar skal håndteres i praksis. I forhold til den foreslåtte fordelingen av ansvar mellom 
byrådet og bydelsutvalgene oppleves denne som ryddig. Byrådet har ansvar for prosess og 
systemansvar, mens bydelsutvalget har ansvaret for innholdet i rapporteringen. De forslag 
byrådet eventuelt måtte ha til korrektive tiltak eller instruksjon sendes bystyret og oppleves 
derfor ikke som innblanding i bydelsutvalgets ansvarsområde.  
 
Bydel St. Hanshaugen har i flere år hatt særskilt oppfølging på bakgrunn av problemer med 
tilpasning til tildelt budsjett. Opplegget for inneværende år der bydelen får bistand fra 
Byrådsavdeling for velferd og sosiale tjenester til en mer systematisk kartlegging av 
konsekvensene av budsjettet, oppleves støttende. Bydelen vil også ha fordel av at det tilføres 
ekstra ressurser som skal bistå ved analyse av ressursstyringen. 
 
Bydelsutvalget forventer at tiltak og bistand gitt bydelen vil bidra til en aktivitet som er 
innenfor gitte budsjettrammer. 
 
Bydelsutvalget tar forøvrig høringsuttalelse vedrørende byrådets tilsynsansvar overfor 
bydelene til orientering. 
 
 

 Sak 84 /07  Oslo som FairTrade-by - vurdering av Bydel St. 
Hanshaugen som FairTrade-bydel 

 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
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• Bydelen følger bystyrets oppfordring om å bestille FairTrade (eller tilsvarende) merket 
kaffe og te til servering på møter og kaffeautomater i Akersbakken 27. 

• Bydelen avventer innspill fra sentral styringsgruppe i forhold til Oslo som FairTrade-by.  
• Bydel St. Hanshaugen utarbeider planer på bydelsnivå basert på sentrale planer når de 

foreligger.  
 
Behandling: 
Endringsforslag fra Erlend Sølvberg: 
Til 1 punkt: 
Oslo kommunes anskaffelsesreglement har bestemmelser om etisk og miljømessig handel, men 
lov om offentlige anskaffelser gir ikke anledning til å foretrekke en bestemt type merking. Det 
er varens egenskaper og/eller produksjonsprosess som det må stilles krav til. 
Bydelen bes om å operasjonalisere de bestemmelser om etisk handel som er fastsatt i 
kommunens anskaffelsesreglement. 
 
Endringsforslag fra Stian Oen (SV): 

• Bydel St. Hanshaugen ser det som svært viktig at bydelen blir en pådriver- og 
foregangsbydel både overfor kommunen og byens øvrige bydeler i arbeidet med å 
fremme FairTrade. 

• Bydelsutvalget ber derfor bydelsadministrasjonen arbeider aktivt for å gjøre bydel St. 
Hanshaugen til FairTrade-bydel allerede innen utgangen av 2007 

• Bydelen følger bystyrets oppfordring om å bestille FairTrade (eller tilsvarende) merket 
kaffe og te til servering på møter og kaffeautomater i Akersbakken 27 

 
Votering: 
Bydelsdirektørens forslag satt opp Sølvberg og vedtatt mot 3 stemmer (F) 
Bydelsdirektørens helhetlig forslag satt opp mot Oens og falt mot 7 stemmer (H og F) 
 
Vedtak: 

• Bydel St. Hanshaugen ser det som svært viktig at bydelen blir en pådriver- og 
foregangsbydel både overfor kommunen og byens øvrige bydeler i arbeidet med å 
fremme FairTrade. 

• Bydelsutvalget ber derfor bydelsadministrasjonen arbeider aktivt for å gjøre bydel St. 
Hanshaugen til FairTrade-bydel allerede innen utgangen av 2007 

• Bydelen følger bystyrets oppfordring om å bestille FairTrade (eller tilsvarende) merket 
kaffe og te til servering på møter og kaffeautomater i Akersbakken 27 

 
Stemmeforklaring fra Fremskrittspartiet: 
Fremskrittspartiet er imot punkt 1 i begge forslag. Vi ønsker å få frem at vi stemte på vårt eget 
forslag. Enige i bydelsdirektørens forslag 2 og 3. 
 

 Sak 85 /07  Bydel St. Hanshaugen - statistikk pr. 1. tertial 2007 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar statistikken pr. 1. tertial til orientering. 
 
Votering: 
Enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
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Bydelsutvalget tar statistikken pr. 1. tertial til orientering. 
 

 Sak 86 /07  Bydel St. Hanshaugen - økonomisk status pr. april 2007 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar økonomisk status pr. april til orientering. 
 
Behandling: 
Endringsforslag fra Aanund Tveitå (F): 
På bakgrunn av bydelen kritiske økonomiske situasjon foreslås følgende: 

1. Et av de planlagte politiske møtene høsten 2007 avlyses 
2. Mottak av nye flyktninger utsettes til 2008 
3. Det settes i verk tiltak for å redusere sykefraværet 
4. Satsene for skolefritidsordningen justeres, slik at inntekter og utgifter i større grad 

balanseres. 
 
Votering: 
Bydelsdirektørens forslag enstemmig vedtatt 
Endringsforslag fra Tveitå falt med 3 stemmer (F)  
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget tar økonomisk status pr. april til orientering. 
 

 Sak 87 /07  Driftsregnskapet 2006 - Bydel St. Hanshaugen 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget vedtar driftsregnskapet 2006 - Bydel St. Hanshaugen. 
 
Votering: 
Enstemmig vedtatt 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget vedtar driftsregnskapet 2006 - Bydel St. Hanshaugen. 
 

 Sak 88 /07  Innstilling til kultur- og miljøprisen i Bydel St. 
Hanshaugen 2007 

 
 Unntatt off. 
 § 4 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Kultur og miljøprisen for 2007 tildeles…………………………………………………… 
Begrunnelse………………………………………………………………………………… 
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 Sak 89 /07  Oppnevning av ny representant fra Venstre i 
bydelsutvalget 

 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Tatt til orientering 
 
Behandling: 
Bystyret innstiller ny representant fra Venstre: Mona Helene Grønlie  
 
Votering: 
Enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
Tatt til orientering 
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Referatsaker 
 
Periode: 25. april 2007 - 29. mai 2007   
   
Sak nr. Arkivsak Tittel 
   
17/07 200602338-4 Pilestredet 1, gnr 207 bnr 171 - mindre vesentlig endring av 

reguleringsplan - høringsuttalelse 
   
18/07 200600318-3 Uttalelse vedrørende luftkvalitet i området Kirkeveien 153-157 
   
21/07 200602320-12 Fagerborggata 31 gnr 216 bnr. 25 og 165 - underretning om 

vedtak om reguleringsplan med forenklet saksbehandling 
   
22/07 200602784-3 Varsel om igangsetting av arbeid - reguleringsplan for fisketorg 

på Rådhusutstikker 4 
   
23/07 200602784-4 Rådhusutstikkeren 4, fisketorg samrådsinnspill 
   
24/07 200602784-5 Varsel om oppstart av arbeid med reguleringsplan - 

høringsuttalelse 
   
25/07 200602784-2 Varsel om igangsetting av arbeid - reguleringsplan for fisketorg 

på Rådhusutstikker 4 
   
26/07 200600435-6 Reguleringsforslag med forenklet saksbehandling - Rådhusgata 30 

B og 32, gnr 207 bnr 238/239 - høringsuttalelse 
   
27/07 200602338-5 Mindre vesentlig endring av reguleringsplan Pilestredet 1 (GNR 

207 BNR 171), 
   
28/07 200501204-40 Beboerparkering Bydel St. Hanshaugen - prøveordning 
   
29/07 200700587-3 Søknad om bevilling, ny inne - Kafé Solliløkken, 

Kunstindustrimuseet 
   
30/07 200600911-4 Joe's Sportsbar ANS, Fridtjof Nansens plass 9: Søknad om utvidet 

åpnings- og skjenketid for uteservering: 
   
31/07 200701200-2 Fartshump i Mikkel Doblougs gate 
   
 
 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Godkjent 
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Sak 91/07    Protokoller fra komiteer, råd og utvalg  
 
Arkivsak: 200602704 
Arkivkode: PROT 
Saksbehandler: Kristin Kaus 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Bydelsutvalget 19.06.07 91/07  
 
 
 
PROTOKOLLER FRA KOMITEER, RÅD OG UTVALG  
 
 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Tatt til orientering 
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Sak 92/07    Angående måling av støv- og støyforurensning langs 
Ullevålsveien og om forslag til et pilotprosjekt med 
biogassdrevne busser på linje 37  

 
Arkivsak: 200701011 
Arkivkode: 215 
Saksbehandler: Claus Fischer 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Helse- og sosialkomiteen 12.06.07 49/07  
Komité for trafikk, miljø og byutvikling 13.06.07 37/07  
Bydelsutvalget 19.06.07 92/07  
 
 
ANGÅENDE MÅLING AV STØV- OG STØYFORURENSNING LANGS 
ULLEVÅLSVEIEN OG OM FORSLAG TIL ET PILOTPROSJEKT MED 
BIOGASSDREVNE BUSSER PÅ LINJE 37  
 
Saksframstilling 
Støy og svevestøv langs Ullevålsveien og muligheten for et prøveprosjekt med kopling av 
offentlig transport og biogass ble tatt opp på et møte i bydelens Lokal Agenda 21 onsdag 
23.04.2007 og seinere fulgt opp av en av deltakerne på dette møtet, styrerepresentant Brit Bod 
Baardsen fra Sameiet Akersbakken 39 (se vedlegg). 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
1. Bydelsutvalget i Bydel St. Hanshaugen ber herved administrasjonen om å ta kontakt md 

Helse- og velferdsetaten for en måling av støy og svevestøv langs Ullevålsveien. 
2. Bydelsutvalget i Bydel St. Hanshaugen anmoder Oslo Sporveier om å legge til rette for et 

pilotprosjekt med bruk av biogass for bussene på linje 37. 
 
 
 
 
Tone Frønes 
bydelsdirektør 
  
Vedlegg: Brev fra Sameiet Akersbakken 39 v. Brit Bod Baardsen av 24.04.2007. 
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Sak 93/07    Etablering av underjordisk parkeringshus i bydelen for 
sanering av gateparkeringsplasser  

 
Arkivsak: 200701260 
Arkivkode: 617.2 
Saksbehandler: Elin Løvseth 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Komité for trafikk, miljø og byutvikling 13.06.07 36/07  
Bydelsutvalget 19.06.07 93/07  
 
 
ETABLERING AV UNDERJORDISK PARKERINGSHUS I BYDELEN FOR 
SANERING AV GATEPARKERINGSPLASSER  
 
Bakgrunn for saken:  
Oslo har mye trafikk og arealknapphet, og omfanget av parkeringstilbudet må etter bystyrets 
syn (Parkeringspolitikk for Oslo, vedtatt i Bystyret 1.2.2006) avveies mellom hensynet til 
bymiljø, trivsel og trafikksikkerhet på den ene side og behov for tilgjengelighet med bil, 
spesielt for handlende, beboere og næringsliv på den annen side. Etter bystyrets syn bør flest 
mulig biler ledes til parkeringshusene for å redusere behovet for parkering på gategrunn. På den 
måten kan behovet for gateparkering i sentrum minimeres og ses i sammenheng med en bedre 
alternativ bruk av arealet som utvidelse av fortau, sykkelfelt eller parkeringsplasser for 
forflytningshemmede.  
Bydelen har blitt kontaktet av et privat entreprenørselskap som er interessert i å bygge og drifte 
et underjordisk parkeringsanlegg.  
 
Saksframstilling: 
For beskrivelse av parkeringsforholdene og parkeringsdekningen i Oslo vises til sak om 
Parkeringspolitikk for Oslo(utrykt vedlegg). Det vises også til bydelsutvalgets tidligere 
behandling av sak om innføring av beboerparkering i bydelen og flere uttalelser fra 
bydelsutvalget i den senere tid om behovet for bedre å legge til rette for syklister i bydelen.  
 
Når det gjelder parkeringskapasiteten i bydelen, så foreligger det i dag ingen fullstendig 
oversikt over det totale antall parkeringsplasser i bydelen. Kartlegging i forbindelse med 
beboerparkeringsprosjektet viser at det finnes 937 ordinære avgiftsplasser i bydelen. Uten 
annen parkering i bydelen ville dette utgjøre en underdekning på 13 biler pr. off. 
avgiftsparkeringsplass. ( til sammenligning er tall for Bydel Gamle Oslo 51, Bydel  
Grünerløkka 25 og Bydel Frogner 9). Imidlertid finnes det i bydelen flere private 
parkeringshus, uregulerte parkeringsplasser på offentlig grunn og parkeringsplasser på egen 
grunn  som også må tas med i den fullstendige oversikt. 
Trafikketaten vil i forbindelse med beboerparkeringsprosjektet foreta en nærmere kartlegging 
av alle parkeringstyper, for å få en bedre oversikt over den totale parkeringsdekningen og 
behovet i bydelen. En slik kartlegging vil være viktig i forhold til en vurdering av behov for 
økning i parkeringskapasiteten i bydelen.   
 
Det konkrete innspillet fra Skanska og innspill som eventuelt måtte komme også fra andre om å 
bygge og drifte underjordiske parkeringsanlegg i bydelen, kan sies å være i tråd med bystyrets 
vedtak om å lede biler til parkeringshusene, for å redusere behovet for parkering på gategrunn. 
Det vil imidlertid ikke være forenlig med hverken bystyrevedtaket eller bydelens miljøprofil å 
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legge til rette for en generell og vesentlig økning av parkeringskapasiteten i bydelen. Et 
parkeringshus bør i tillegg i hovedsak tilby faste langtidsparkeringsplasser til beboere i et 
område. 
  
Som eksempelsak for god praksis vises her til BUsak 92/06 ,Reguleringsplan for underjordisk 
parkeringshus under Youngstorget, hvor bygging av parkeringshus er betinget av en reduksjon 
på 250 overflateparkeringsplasser i området rundt Youngstorget og tilliggende gater, innen en 
radius av 300 meter. Dette parkeringshuset vil være offentlig, men bli bygget og drevet privat. 
 
Bydelen har ikke oversikt over de private underjordiske parkeringshusene i bydelen, og hvilken 
dekningsgrad disse har, men har inntrykk av at de store parkeringshusene Adamsstuen og Ila 
Garasjer har godt belegg. 
 
Oslo kommune eier i dag ingen parkeringshus ut over de parkeringsplasser som er etablert i 
enkelte tilfluktsrom og som administreres av Beredskapsetaten i Oslo kommune. I denne 
bydelen og Sentrum utgjør dette 340 plasser fordelt på Stensparken (ca.30), St. Hanshaugen 
(47), Maridalsveien/Westye Egeberg (ca.70 ), Akershus festning (100)og Abelhaugen (100). 
Beredskapsetaten opplyser at det for enkelte av anleggene vil kunne la seg gjøre å utvide 
parkeringskapasiteten i større eller mindre grad.   
Parkeringsplassene er i dag leid ut til private parkeringselskap samt en privat beboerforening, 
og som begge har langtidskontrakter for leie. Inntektene fra utleien går til finansiering av 
Beredskapsetaten og deres aktiviteter.  
 
I tillegg til parkeringsplasser er det under Stensparken og St. Hanshaugen i dag arealer som 
benyttes til skytebaner. Dette areal eies av Sivilforsvaret. Sivilforsvaret eier areal ved ca. 20 
alarmplasser i Oslo. Det har i flere år vært forhandlinger mellom Sivilforsvaret og 
Beredskapsetaten om overtagelse av disse arealene. Beredskapsetaten ønsker å utvikle flere av 
disse til fullverdige tilfluktsrom, noe det er behov for i Oslo. Tilfluktsrommene vil kunne leies 
ut til ulike formål, gjerne til parkering eller annen aktivitet og gjerne til aktivitet i samarbeid 
med bydelene. En prosjektrapport om Tilfluktsrom i Oslo er utarbeidet av Beredskapsetaten i 
samarbeid med OPAK.  
 
Bydelsutvalget har gått inn for innføring av prøveordning for beboerparkering i bydelen fra 
kommende høst. Hovedargumentene for innføring av beboerparkering er å bedre 
parkeringsforholdene for beboere i et område og dermed også minske miljøbelastningen. 
Beboere kan la bilen stå parkert i gaten på dagtid og selv benytte kollektivtransport og andre 
med parkeringsbehov i området vil også tvinges over til bruk av kollektivtransport.  
Innføring av beboerparkering vil i områder med mye fremmedparkering bedre den opplevde 
parkeringsdekningen i området, men ordningen vil i seg selv ikke medføre flere 
parkeringsplasser.  
 
Bydelsdirektørens vurdering 
Bydelsdirektøren mener at bydelen ikke innehar tilstrekkelig kunnskap om 
parkeringskapasiteten og parkeringssituasjonen i bydelen til å vurdere behovet for etablering av 
flere underjordiske parkeringshus i bydelen. Beboerparkeringsprosjektet og evaluering av dette 
vil trolig bedre parkeringsforholdene for beboere i bydelen og tilføre bydelen ny kunnskap om 
dette.  
Bydelsdirektøren kan imidlertid se at etablering av underjordisk/e parkeringshus sammen med 
en reduksjon av overflateparkeringsplasser i området rundt vil kunne ha svært positive følger 
for fremkommelighet og trafikksikkerhet og gi bedre muligheter enn i dag til å anlegge gode 
sykkeltraseer, noe som bydelen har etterlyst. 
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Bydelen fremstår som en miljøbydel og som i tråd med Byøkologisk program oppfordrer til 
bruk av kollektivtransport og at flest mulig går eller sykler til skole og arbeid, mens bilen 
brukes til fritidsreiser og større handling. Bydelsdirektøren mener at en etablering av 
parkeringshus må bindes opp til redusert overflateparkering i det angjeldende område og at det 
i hovedsak skal tilby faste langtidsparkeringsplasser til beboere i et område. 
 
Bydelen har et stort behov for flerbrukshall og aktivitetshus/lokaler for barn og unge, og må 
derfor vurdere mulig innpassing også av slike anlegg i underjordiske lokaler. 
Bydelsdirektøren ser at det i løpet av høsten vil bli tatt stilling til hva som skal skje med de 
underjordiske arealer som i dag forvaltes av Sivilforsvaret. Bydelsdirektøren vil anbefale at 
bydelen henvender seg til Beredskapsetaten for å innlede en dialog om de behov for 
underjordiske arealer som bydelen måtte ha. 
Bydelsdirektøren mener at bydelen bør anbefale Skanska og andre interessenter å arbeide 
videre med planer for underjordiske parkeringsanlegg i bydelen.  
 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
 

1. Bydelsutvalget ser positivt på innspillet fra Skanska om etablering av underjordisk 
parkeringsanlegg i bydelen, og anbefaler Skanska og andre interessenter til å arbeide 
videre med slike planer.  
Bydelsutvalget kan se at etablering av underjordisk/e parkeringshus sammen med en 
reduksjon av overflateparkeringsplasser i området rundt vil kunne ha svært positive 
følger for fremkommelighet og trafikksikkerhet i bydelen og gi bedre muligheter enn i 
dag til å anlegge gode sykkeltraseer gjennom bydelen.  
Etablering av underjordisk parkeringshus må derfor bindes opp til en tilsvarende 
redusert overflateparkering i det angjeldende område, slik at ikke den totale 
parkeringskapasiteten i området øker vesentlig. 
 

2. Bydelsutvalget ber om at det blir innledet en dialog med Beredskapsetaten om de behov 
for underjordiske arealer som bydelen har, så som flerbrukshall og aktivitetshus/lokaler 
for barn og unge.  

 
 
 
 
Tone Frønes 
bydelsdirektør 
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Sak 94/07    Trafiksikkerhetsplan for Oslo 2006-2009 og bydelens 
arbeid med trafikksikkerhet  

 
Arkivsak: 200502321 
Arkivkode: 615.6 
Saksbehandler: Elin Løvseth 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Eldrerådet 11.06.07 20/07  
Helse- og sosialkomiteen 12.06.07 56/07  
Råd for funksjonshemmede 12.06.07 21/07  
Ungdomsrådet 12.06.07 15/07  
Oppvekst- og kulturkomiteen 13.06.07 31/07  
Komité for trafikk, miljø og byutvikling 13.06.07 34/07  
Bydelsutvalget 19.06.07 94/07  
 
 
TRAFIKSIKKERHETSPLAN FOR OSLO 2006-2009 OG BYDELENS ARBEID MED 
TRAFIKKSIKKERHET  
 
Tidligere vedtak i saken 
BU sak 217/05    Trafikkssituasjonen rundt bydelens skoler- mulige tiltak 

 
 

BU sak 231 /05    Bydel St. Hanshaugen -Bydelsdirektørens budsjettforslag 2006  
BU sak 201/06 Bydel St. Hanshaugen - Bydelsdirektørens budsjettforslag 2007  
Verbalvedtak nr 4, om trafikksikkerhet: ”Bydelsutvalget viser til at det er en stor andel ulykker 
i bydelen både med biler, syklister og fotgjengere. Bydelen ønsker å intensivere arbeidet med 
trafikksikkerhet i bydelen. Administrasjonen bes i løpet av første halvår 2007 legge frem 
forslag til handlingsplan, gjerne i samarbeid med politi, trygg trafikk, syklistens landsforbund 
og andre relevante medspillere, dersom det lar seg gjøre på en hensiktsmessig måte”. 
BU sak 8/07 Arbeidet med trafikksikringstiltak i bydelen 
Vedtak: ”Bydelsutvalget tar sak om arbeidet med trafikksikkerhetstiltak i bydelen til 
orientering” 
 
Bakgrunn for saken  
Bakgrunnen for bydelens engasjement innenfor trafikksikkerhetsarbeid er særlig at det de 
senere år har kommet flere henvendelser fra foreldreutvalgene på skolene i bydelen angående 
trafikksikkerheten rundt skolene. 
Ulykkesdata for Oslo fra 2005 viser en nedgang i antall ulykker totalt på 13% i forhold til 
forrige femårsperiode, samt en positiv trend i siste femårsperiode hvor dødsulykkene har hatt 
en jevn nedadgående kurve, fra 15 dødsulykker i 2001 til 2 dødsulykker i 2005. 
Ulykkesdata viser imidlertid at Bydel Sentrum og Bydel St. Hanshaugen ligger høyt i Oslo 
både på bil, fotgjenger og sykkelulykker.  
Bydelsutvalget har med bakgrunn i ovennevnte bedt administrasjonen om å legge fram en 
handlingsplan for bedring av trafikksikkerhet i bydelen i løpet av første halvår 2007.  
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Saksfremstilling 
Trafikksikkerhetsplan for Oslo 2006-2009 

Det vises til BU sak 8/07 og orientering om arbeidet med trafikksikringstiltak i bydelen så 
langt. 
Som går frem i ovennevnte sak kreves det god planlegging og forebygging på flere plan for 
ytterligere redusere antall ulykker, og for å nå nullvisjonen i nasjonal transportplan om at ingen 
skal bli drept eller hardt skadd i vegtrafikken.  
Hovedgrepet i trafikksikkerhetsarbeidet i Oslo i årene fremover vil være å samordne innsatsen 
til de sentrale aktørene i dette arbeidet. Gjennom den nye tverretatlige trafikksikkerhetsplanen 
for Oslo er det utviklet et samarbeid som skal gi bedre resultater for trafikksikkerhetsarbeidet 
(planen er vedlagt i sin helhet). 
Planen beskriver viktige aktører i trafikksikkerhetsarbeidet i Oslo. Foruten trafikantene selv, 
som har ansvaret for sin egen atferd i trafikken, er Statens vegvesen Region øst, Oslo 
politidistrikt, Trygg Trafikk Oslo, AS Oslo Sporveier, Trafikketaten og Samferdselsetaten de 
viktigste aktørene i trafikksikkerhetsarbeidet i Oslo. 
For en beskrivelse av de ulike aktørenes hovedområder innen trafikksikkerhetsarbeidet vises til 
planen. 
 
Følgende hovedmål legges til grunn for trafikksikkerhetsarbeidet i Oslo for perioden 
2006 – 2009: 

• Redusere antall drepte og hardt skadde med 20 % i perioden 2006 – 2009, 
i forhold til perioden 2002 - 2005. 

 
For hvilke delmål trafikksikkerhetsplanen arbeider etter og hvilke målindikatorer 
som kan knyttes opp mot de ulike delmålene vises til tabellen:  
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Kun i et av delmålene i planen er bydelene nevnt spesielt. Det foreslås i planen å forankre 
trafikksikkerhet lokalt, gjennom en trafikksikkerhetskontakt i hver bydel.   
 
Trafikksikkerhetsplanen inneholder fokusområder som beskriver temaer der aktørene ser størst 
gevinst for trafikksikkerhetsarbeidet ved et samarbeid. For nærmere beskrivelse av 
fokusområdene i forhold til hvilke aktiviteter som skal gjennomføres, tidspunkt for 
gjennomføring, hvilke aktører som skal delta og hvem som er ansvarlig for å sette i gang 
aktiviteten vises til planen. I tillegg til fokusområdene viderefører hovedaktørene allerede 
igangsatte aktiviteter (vedlegg til planen).  
 

• Ulykker med drepte og hardt skadde 
Med bakgrunn i Oslos hovedmål er det viktig å prioritere tiltak som nettopp går på å 
redusere antall ulykker med drepte og hardt skadde.  Oslo hadde i perioden 2002 – 
2005, 31 drepte og 272 hardt skadde personer. 
 

• Trygg skolevei 
En trygg skolevei innebærer at barn skal kunne gå, sykle, benytte kollektivtrafikk eller 
kjøres til og fra skolen på en trygg og sikker måte. Det hører med til sjeldenhetene at det 
skjer trafikkulykker med barn på skolevei i Oslo, men mange barn opplever til daglig 
utrygghet i trafikken. Graden av  utrygghet påvirkes av trafikkbelastning, fartsnivå, 
andelen tungtrafikk og i hvilken grad det er lagt til rette for å gå eller sykle. 
Manglende trygghetsfølelse er en av årsakene til at foreldre kjører barn til skole og 
barnehage. Foreldrekjøring skaper mer trafikk i nærmiljøet og bidrar til økte ulemper 
for andre. 

 
• Trafikksikkerhet i indre by 

Trafikkbildet i indre by (innenfor Ring 2) er komplekst med utallige aktører som 
påvirker trafikk- sikkerheten. I indre by er konsentrasjonen av fotgjenger- og 
sykkelulykker høyest. 
Det er viktig å få til et samspill mellom trafikantene og myndighetene dersom vi skal 
klare å få ned ulykkestallene. Trafikantene har ansvar for sin egen atferd, ved å være 
aktsomme og unngå regelbrudd. 

Myndighetene har ansvar for å tilby et vegsystem som tilrettelegger for mest mulig sikker 
atferd og beskytter mot fatale konsekvenser av feilhandlinger. 
 
 
• Trafikkopplæring i skole og barnehage 
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Trafikkopplæring er en livslang læringsprosess, blant annet gjennom barnehage og 
skole. Den nye læreplanen i skolen, Kunnskapsløftet, og den nye rammeplanen for 
barnehagene, stiller krav til at det gis trafikkopplæring. Undervisningspersonell må få 
informasjon og kurs om trafikkopplæring. I tillegg kan aktørene innenfor 
trafikksikkerhet bidra med innspill og materiell til holdningsskapende arbeid. I Oslo har 
TrafIkketaten hovedansvaret for å legge til rette for trafikkopplæring i grunnskolen (1.-
10.trinn), mens Trygg Trafikk er tillagt dette ansvaret i resten av landet. Trygg Trafikk 
har hovedansvaret for trafikkopplæring i barnehager og i videregående skoler i Oslo. 

            
• Kollektivtrafikk 

Gjennom arbeidet med å bedre trafikksikkerheten og redusere antall drepte og hardt 
skadde vil en viktig del av arbeidet være å få overført flere av trafikantene til sikrere 
transportmidler. I vedlegg til planen vises det en oversikt over dødsrisikoen avhengig av 
hvilket transportmiddel man benytter. I oversikten vises det at buss er det 
transportmiddelet som har lavest dødsrisiko (T-bane og trikk er ikke med i denne 
oversikten). 

 
Bydelen har i tidligere sak skissert tre aktuelle innfallsvinkler i trafikksikkerhets- og 
skadeforebyggingsarbeidet: 
 
1. Sentrale og strukturelle endringer  
2. Lokale tiltak rundt skolene og generelt i nærmiljøet  
3. Tiltak i forhold til barnas adferd /generell adferd i trafikken 
 
Som det går frem av trafikksikkerhetsplanen for Oslo, er det nå etablert et system for samarbeid 
mellom de viktigste aktørene i trafikksikkerhetsarbeidet. Hovedmål, delmål og aktiviteter for å 
nå målene er inngående beskrevet i planen. Målene og aktivitetene for perioden 2006- 2009 har 
de samme innfallsvinklene i dette arbeidet som bydelen tidligere har skissert. Bydelens rolle i 
dette arbeidet kan derfor være å støtte opp under de aktiviteter som er beskrevet under de ulike 
fokusområdene, hvor dette er naturlig. Bydelens rolle vil være begrenset i forhold til at den i 
stor grad mangler både ansvar, myndighet og verktøy til å iverksette egne tiltak på dette 
området. Imidlertid vil bydelen kunne ha en viktig rolle i forhold til å bidra til lokal forankring 
av arbeidet og bidra med lokalkunnskap i trafikksikkerhetsarbeidet overfor de sentrale aktører 
og etater. Bydelens rolle her er nevnt som et av delmålene i planen.  
Dette har til nå også vært bydelens rolle i dette arbeidet, da bydelen er høringsinstans i saker 
som angår fysiske trafikksikkerhetsmessige tiltak på det lokale veinettet. Bydelen avgir 
eksempelvis høringsuttalelser til planarbeid , fartssoning, gang- og sykkeltrafikk, 
lyssignalregulering, fartsreduserende tiltak, skilting, fremkommelighet, veivedlikehold med 
mer.  
Denne våren har bydelen hatt Samferdselsetatens fartssoningsplan (fartsgrenser/fartshumper) 
for bydelen på høring. I forbindelse med høringen ble det arrangert et åpent møte om 
trafikksikringstiltak i bydelen for å få innspill fra bydelens befolkning. Bydelens 
tilbakemelding på planene, med ønske om innføring av en generell fartsgrensesone 30 km/t 
innenfor Ring 2 og en lang forslagsliste med flere nye fysiske trafikksikkerhetstiltak 
(signalregulerte gangfelt, fortausutvidelser, innsnevringer, skilting etc), viser at bydelen har en 
viktig rolle i å på eget iniativ ta opp forhold og påvirke aktuelle instanser i arbeidet med å legge 
til rette for de beste trafikksikkerhetsmessige løsninger for veinettet i bydelen.  
 
Bydelsutvalget har også i løpet av våren hatt synspunkter både på valg av sykkeltrase gjennom 
bydelen (Ullevålsveien) og på valg av løsninger for tilrettelegging for sykling i bydelen og 
sentrum.  
 

 26



Bydelsdirektørens vurderinger 
Som det går frem av ovennevnte så vil det gjennom Trafikksikkerhetsplan for Oslo bli iverksatt 
en lang rekke trafikksikkerhetstiltak i perioden 2006-2009. Sentrale aktører i gjennomføring av 
tiltak er de store sentrale aktørene og etatene. Bydelsdirektøren mener at også bydelen har en 
rolle i trafikksikkerhetsarbeidet, men da som tidligere i hovedsak knyttet til   
 

• å bidra med lokalkunnskap i planarbeid/utviklingsarbeid 
• å avgi uttalelser i høringssaker /til aktuelle saker 
• å ta opp spørsmål av interesse for bydelen med sentrale aktører/etater 
• å vurdere henvendelser fra befolkningen og videreformidling disse  

 
Bydelsdirektøren mener at forslaget i handlingsplanen om en trafikksikkerhetskontakt i hver 
bydel er positivt. En trafikksikkerhetskontakt vil kunne fungere som et bindeledd mot de 
sentrale aktørene i dette arbeidet, og bør enklere kunne følge opp bydelens uttalelser og innspill 
enn i dag.  
Bydelsdirektøren kan imidlertid ikke se at det er behov for at bydelen utarbeider en egen 
handlingsplan for trafikksikkerhetsarbeidet i bydelen, da bydelen i stor grad mangler både 
ansvar, myndighet og verktøy til å iverksette tiltak på dette området. Den sentrale planen er 
også en plan for arbeidet med trafikksikkerhet i bydelen. Bydelsdirektøren mener at bydelen 
gjennom sitt ønske om generell reduksjon av fartsgrense i bydelen, etablering av gode 
sykkeltraseer og ønske om flere fysiske trafikksikkerhetstiltak i bydelen har et godt fokus på 
dette arbeidet.  
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 

1. Det opprettes en funksjon som trafikksikkerhetskontakt i bydelen. 
Trafikksikkerhetskontakten utpekes av bydelsdirektøren.  

 
2. Bydelens rolle i trafikksikkerhetsarbeidet i Oslo skal være knyttet til  

 
o å bidra med lokalkunnskap i planarbeid/utviklingsarbeid 
o å avgi uttalelser i høringssaker /til aktuelle saker 
o å ta opp spørsmål av interesse for bydelen med sentrale aktører/etater 
o å vurdere henvendelser fra befolkningen og videreformidling av disse  

 
 
 
 
Tone Frønes  
bydelsdirektør 
 
 
 
Vedlegg:  
Trafikksikkerhetsplan for Oslo 2006-2009 
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Sak 95/07    Støy fra Bislett stadion- Forespørsel fra Bydel St. 
Hanshaugen om plassering av hovedansvar samt om 
sanksjonsmuligheter  

 
Arkivsak: 200701059 
Arkivkode: 215.7 
Saksbehandler: Claus Fischer 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Helse- og sosialkomiteen 12.06.07 51/07  
Komité for trafikk, miljø og byutvikling 13.06.07 35/07  
Bydelsutvalget 19.06.07 95/07  
 
 
STØY FRA BISLETT STADION- FORESPØRSEL FRA BYDEL ST. HANSHAUGEN 
OM PLASSERING AV HOVEDANSVAR SAMT OM SANKSJONSMULIGHETER  
Dokumentet er ikke ferdigbehandlet. Ettersendes/omdeles i møtet. 
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Sak 96/07    Brukerundersøkelse fritidsklubbene 2007  
 
Arkivsak: 200701237 
Arkivkode: 061.4 
Saksbehandler: Sveinung Lervåg 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Ungdomsrådet 12.06.07 14/07  
Oppvekst- og kulturkomiteen 13.06.07 32/07  
Bydelsutvalget 19.06.07 96/07  
 
 
BRUKERUNDERSØKELSE FRITIDSKLUBBENE 2007  
 
Saksframstilling: 
 
Brukerundersøkelsen foretatt blant fritidsklubbenes medlemmer i 2007 legges med dette fram 
for Bydelsutvalget.  
 
Spørsmålene var identiske med de som ble stilt tidligere år. Spørreskjemaene ble levert ut på 
klubbene. Det ble forsøkt å få en jevn fordeling på aldersklasser og kjønn. 
 
Det er grunn til å understreke den usikkerheten som er forbundet med tilfeldigheten i 
utvalgsprosessen ettersom  skjemaene ble delt ut til barna på klubbene. Videre ligger en viss 
usikkerhet i ”gruppepåvirkning” hvis flere av barna har fylt ut skjemaene sammen/snakket 
sammen om hva de skulle svare.  Samme fremgangsmåte er for øvrig brukt tidligere år. 
 
Det kom inn 99 skjemaer fra Marienlyst og 58 fra Hammersborg. Det var omtrent samme antall 
som i 2006.  
 
Resultater 
Spørsmålet: ”Ditt totalinntrykk av tilbudet” (i %): 
 Svært Fornøyd Fornøyd Litt Misfornøyd Svært 

Misfornøyd 
Marienlyst 76.8 23.2 0.0 0.0 
Hammersborg 50.0 44.8 5.2 0.0 
Totalt bydelen 66.9 31.2 1.9 0.0 
 
Resultatet for bydelen er altså en fornøydhet (summen av ”Svært Fornøyd og ”Fornøyd”) på 
hele 98,1%, hvilket må karakteriseres som ekstremt bra. Resultatene er best på Marienlyst, 
særlig på andel ”Svært Fornøyd”. 
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Ser vi på resultatet sammenlignet med i fjor, får vi følgende tabell: 
 2007 2006 
 Meget 

Fornøyd
Fornøyd Sum 

MF + F 
Meget 

Fornøyd 
Fornøyd Sum 

MF + F
Marienlyst 76.8 23.2 100.0 58.9 33.7 92.6 
Hammersborg 50.0 44.8 94.8 44.7 53.2 97.9 
Totalt bydelen 66.9 31.2 98.1 54.2 40.1 94.3 
 
Vi ser at for klubbene totalt, har vi gått frem fra 94,3 % til 98,1 %. Marienlyst har gått fram 
til100 % fornøydhet, mens Hammersborg har gått litt tilbake på total fornøydhet, men 
resultatene er likevel svært høye. 
 
Ser vi på resultatene fordelt på gutter og jenter, ser vi at det er reltivt små forskjeller på 
Marienlyst. Størst utslag får vi på del 4 (Hvorfor du går på klubben). Vi merker oss at guttene 
ser ut til å ha sterkere formening om dette enn jentene. For Hammersborg er forskjellene på 
flere områder (spørsmål). 
 
Forbedringsområder og områder med gode resultater 
Det er til dels forskjellige resultater på de to klubbene.  
Prøver vi å trekke ut noen punkter, kan vi merke oss at Marienlyst har et meget bra resultat på 
”teknisk utstyr, data, musikk etc”, ”informasjon fra klubben” og ”tilfredshet med de ansatte”. 
Ufordringene synes å være hovedsakelig ”gruppetilbud, dans etc” og ” informasjonen fra 
Ungdomsrådet”. Marienlyst hadde ingen resultater under 80 %. 
 
For Hammersborg er det svært bra resultater på ”lørdagstilbudene/halloween etc” og 
”gruppetilbud, dans etc”. Utfordringene på Hammerborg er knyttet til ”tilfredshet med 
uteområdene”, ”informasjon fra Ungdomsrådet” og ”det Ungdomsrådet gjennomfører”. Det 
siste året fikk man ikke etablert klubbstyre på Hammersborg til tross for at man jobbet mye for 
å få medlemmene med. Dette skjer fra tid til annen.. Dette kan være medvirkende på at 
informasjon fra Ungdomsrådet scoret dårligere. Det jobbes nå med å invitere Ungdomsrådet 
slik at de evt kan holde sine møter på fritidsklubbene samt å bedre kontakten rent generelt. 
Uteområdet på Hammersborg fritidsklubb er begrenset i forhold til uteområdet til Marienlyst. 
Det er imidlertid nå lagt ny asfalt og det vil bedre noe på utnyttelsesmulighetene til 
Hammersborgs uteområde.  
 
Resultatene fra brukerundersøkelsen vil bli tatt opp på personalmøter og med klubbstyrene til 
høsten. Der resultatene er under 80 % vil det bli utarbeidet tiltak som følges opp den enkelte 
klubb. 
 

Hovedkonklusjon 
Et resultat med total fornøydhet på 98,1 % må anses som bra. I den grad brukerne er mindre 
fornøyd, handler det mer om omfang enn om innholdet i tilbudet. 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Brukerundersøkelse for fritidsklubbene 2007 tas til orientering 
 
 
 
Tone Frønes 
Bydelsdirektør 
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Sak 97/07    Brukerundersøkelse - skolefritidsordningen - 2007  
 
Arkivsak: 200701257 
Arkivkode: 061.4 
Saksbehandler: Hilde Lund 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Oppvekst- og kulturkomiteen 13.06.07 33/07  
Bydelsutvalget 19.06.07 97/07  
 
 
BRUKERUNDERSØKELSE - SKOLEFRITIDSORDNINGEN - 2007  
 
 
Saksframstilling: 
 
Opplegg og gjennomføring 
 
Spørsmålene var som ved undersøkelsen i de to siste årene.  
 
Spørreskjemaene og svarkonvolutter ble levert ut på hver SFO til barn/foreldre. 
 
Det kom inn 166 svar, altså en svarprosent under 40%, omtrent det samme som i 2006. Det er 
relativt lavt og maner til forsiktighet når resultatene tolkes. 
 
Resultater: 
 
Resultater (i prosent) på spørsmålet om total tilfredshet: 
 Svært Fornøyd Fornøyd Misfornøyd Svært 

Misfornøyd 
Bolteløkka 24.2 69.4 6.5 0 
Ila 47.6 52.5 0 0 
Marienlyst 14.7 70.6 11.8 2.9 
Møllergata 7.1 71.4 14.3 7.1 
TOTALT 
BYDELEN 

28.3 63.5 6.9 1.3 

 
Totalt for bydelen gir dette en tilfredshet på 91.8%. Som det fremgår nedenfor, er det en 
fremgang fra i fjor da vi oppnådde 89.0%. Ila utmerker seg med 100% tilfredshet og har også 
den klart høyeste andel ”Svært Fornøyd”. Møllergata hadde en stor fremgang i fjor, men har 
gått tilbake i år. Hovedgrunnen til dette kan være lederskifte som skjedde på samme tid som 
brukerundersøkelsen  kom ut, med en usikkerhet i forkant på hvem den nye lederen var/ når 
vedkommende kunne starte.  
 
Sammenlignet med resultatene fra i fjor: 
 2007 2006 
 Meget 

Fornøyd 
Fornøyd Sum 

(SF+F) 
Meget 
Fornøyd 

Fornøyd Sum 
(SF+F) 

Bolteløkka 24.2 69.4 93.6 17.5 71.9 89.4 
Ila 47.6 52.5 100.0 44.4 48.1 92.5 
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Marienlyst 14.7 70.6 85.3 23.1 59.0 82.1 
Møllergata 7.1 71.4 78.5 43.5 47.8 91.3 
TOTALT 
BYDELEN 

28.3 63.5 91.8 30.6 58.4 89.0 

 
 
Områder med spesielt gode resultater (Sum ”Meget Fornøyd” og ”Fornøyd”). 
Prioritert etter resultater i 2007 
 2007 
Vennskap og samvær mellom barna 98.2 
Hvor godt barnet trives i SFO 94.0 
Spørreskjemaets utforming og spørsmålenes 
aktualitet 

93.7 

Stemningen i SFO 93.1 
Personalets evne og vilje til å møte 
innspill/ønsker fra foreldre 

92.7 

 
Tilsvarende oppsett for de to foregående år 
 2006 2005 
Vennskap og samvær mellom barna 97.7 95.6 
De ansattes generelle vilje og holdning til å 
ta seg av barna 

94.3 96.2 

Den jobben som personalet utfører 93.8 97.5 
Hvor godt barnet trives i SFO 92.7 96.3 
Med SFO i ferie og fridager 91.3 86.4 

 
Som en ser så er endringene relativt små. 
 
 
Områder med størst forbedringspotensiale, rangert etter resultater i 2007. (Sum 
”Svært Fornøyd” og ”Fornøyd”).  
 2007 
Oppholdsbetalingen i forhold til tilbudet* 38.7 
Mattilbudet* 53.8 
Den bygningsmessige standard* 58.9 
Renhold og hygieniske forhold 62.8 
Lekeforholdene ute 67.3 

* Områder som ikke direkte kan tilbakeføres til ledelsen/personalet ved SFO 
 
Tilsvarende for de to foregående år: 
 2006 2005 
Oppholdsbetalingen i forhold til tilbudet* 35.3 62.0 
Mattilbudet* 52.9 62.6 
Den bygningsmessige standard* 60.2 66.0 
Lekeforholdene ute* 62.1 74.4 
Bruk av nærmiljøet 66.6 75.5 

* Områder som ikke direkte kan tilbakeføres til ledelsen/personalet ved SFO 
 
Bydelen ser at det er relativt små forskjeller fra 2006 til 2007. Den største forskjellen 
går på lekeforholdene ute, og det er et område som SFO`ene har prioritert bl.a. ved 
innkjøp av nytt lekemateriell for ”utebruk”. 
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Tiltak: 
 

• Mattilbudet: Informere om hva et mattilbud på SFO  innebærer. Økt fokus på 
ernæringsmessig kosthold. Bolteløkka- og Marienlyst SFO-enhet er med i et 
pilotprosjekt der fokuset er økologisk mat i samarbeid med konsulent for 
økologisk mat i Oslo kommune. 

 
• Den bygningsmessige standard: Marienlyst skole/SFO står overfor 

totalrehabilitering, og på bakgrunn av det så tar en kun nødvendig vedlikehold. 
Når det gjelder Ila -og Møllergata SFO så er det planlagt oppussing/vedlikehold 
av både vegger, toalett og gulv i løpet av 2007.  

 
• I forhold til kommentarene til brukerundersøkelsen så ønsker mange foreldre 

bedre informasjon om planer m.m. fra SFO.  SFO satser på mer bruk av IKT. De 
foreldre som ønsker det skal få informasjon, årsplan, periodeplan m.m. sendt via 
e-post.  

 
• Renhold og hygieniske forhold: Større fokus på å holde orden og rydde oppholds 

rom og fellesarealer. Vedlikehold av gulv på Møllergata for å bedre rengjøring. 
Ny rammeavtale på renholdskontrakter kommer. 

 
 
Oppsummering 
Bydelen kan registrere en viss resultatforbedring fra 2006 til 2007. Dette gjelder 
spørsmålet om total tilfredshet med tilbudet, så vel som de enkelte spørsmålene. Ila har 
en tilfredshet på 100% (total tilfredshet). De enkeltspørsmålene som trekker mest ned, 
er videre av en slik karakter at de ikke direkte kan tilbakeføres til ledelse/ansatte, men 
har sin forklaring i økonomiske rammebetingelser. 
 
Svarprosenten er lav og vi ønsker å få denne opp ved neste brukerundersøkelse. En måte 
å gjøre det på er å trekke foreldrene mer aktivt inn i forberedelsene og distribusjon av 
spørreskjemaene ved bl.a å bruke FAU. 
 

 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak:  
Bydelsutvalget tar brukerundersøkelse for SFO 2007 til orientering.  
 
 
Tone Frønes  
bydelsdirektør   
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Sak 98/07    Brukerundersøkelse kommunale barnehager 2007  
 
Arkivsak: 200701257 
Arkivkode: 061.4 
Saksbehandler: Hilde Lund 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Helse- og sosialkomiteen 12.06.07 58/07  
Oppvekst- og kulturkomiteen 13.06.07 34/07  
Bydelsutvalget 19.06.07 98/07  
 
 
BRUKERUNDERSØKELSE KOMMUNALE BARNEHAGER 2007  
 
Saksframstilling: 
 
Det ble gjennomført brukerundersøkelse i barnehagene vinteren 2007. For første gang ble 
brukerundersøkelsen sendt ut så tidlig, men det er meget positivt slik at den kan presenteres/ 
jobbes med i den ”eksisterende foreldregruppen”.  
Gjennomføringen var stort sett som tidligere år: spørreskjemaene ble utlevert til 
barna/foredrene i barnehagene. Spørsmålene var de samme. Svarprosenten var ca 50%, 
tilsvarende som i 2006. 
 
Resultater 
På spørsmålet ”totalt sett fornøyd”, er resultatene  i prosent: 

 Svært Fornøyd| Fornøyd Litt Misfornøyd Svært Misfornøyd 
2003 65,1 29,1 5,2 0,6 
2004 48,9 45,3 5,8 0 
2005 50.0 41.8 8.2 0 
2006 47.0 41.9 8.8 2.3 
2007 37.9 49.1 11.6 1.3 
 
Det er verd å merke seg: 

• Andel ”Fornøyd” (summen av Svært Fornøyd og Fornøyd), er i år 87.0% mot 88.9 % i 
fjor. Resultatet må karakteriseres som akseptabelt, men vi merker oss at trenden de 5 
årene vi har resultater fra, går langsomt i feil retning. 

• Ser vi på fordelingen mellom andel Svært Fornøyd og Fornøyd, er resultatet betydelig 
dårligere enn i fjor, ned nesten 10 prosentpoeng. Også det er fortsettelse av trenden fra 
de siste årene. 

 
 
 
 
 
 
 

Resultater per barnehage (i prosent) 
 
 2007 2006 2005 
  Svært Fornøyd Sum Svært Fornøyd Sum Svært Fornøyd Sum 
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Fornøyd Fornøyd Fornøyd 
 Akersbakken 40.0 46.7 86.7 30.0 50.0 80.0 30,2 48,8 79,0 
 Hammersborg 33.3 59.3 92.6 53.1 46.9 100.0 38,2 55,9 94,1 
 Heftyes 38.1 52.4 90.5 33.3 41.0 74.3 46,3 46,3 92,6 
 Kirsebærjordet 18.5 70.4 88.9 40.7 37.0 77.7 72,7 22,7 95,5 
 St. 

Hanshaugen 
42.9 42.9 85.8 47.4 52.6 100.0 70,6 29,4 100.0

 Fagerborggt 72.2 22.2 94.4 65.2 34.8 100.0 79,2 20,8 100,0
 Marienlyst G 64.7 29.4 94.1 56.3 37.5 93.8 38,5 53,8 92,3 
 Fryd 57.1 42.9 100.0 51.4 40.0 91.4    
 Melkeveien 14.3 51.4 65.7       
 Bydelen totalt 37.9 49.1 87.0 47.0 41.9 88.9 50.0 41.8 91,8 
 
Følgende går frem fra i fjor: 

• Akersbakken 
• Heftyes 
• Kirsebærjordet 
• Marienlyst gård 
• Fryd 

 
Følgende går tilbake: 

• Hammersborg 
• St. Hanshaugen 
• Fagerborgaten 

 
For øvrig merker vi oss at den nye barnehagen, Melkeveien, har et markert svakere resultat enn 
de andre. De forhold (enkeltspørsmål) som ser ut til å trekke helhetsinntrykket mest ned, er 
”organisering av driften i perioder med mye fravær hos de ansatte”,  ”turer og aktiviteter 
utenfor barnehagen”,  ”bruk av vikarer” og ”naturopplevelser i og utenfor barnehagen”. 
 
Barnehagen åpnet 31.juli 2006, da ble 40 barn overført fra Fryd barnehage sammen med en 
personalgruppe på 18. Ytterligere 29 barn startet i løpet av høsten. Erfaringsmessig så tar det 
tid å ”vokse seg inn” i nye omgivelser.  
 
Forbedringsområder 
De enkeltspørsmål som utgjør de største problemene, rangert etter resultatene i 2007,er (andel 
”Fornøyd”) 
 2007 
Mattilbudet 43,6 
Utvalg og fornyelse av lekeapparater 61.6 
Barnehagens bygningsmessige standard 65.9 
Organisering av driften i perioder med mye 
sykefravær hos personalet 

66.0 

Bruk av vikarer 68.5 
Standarden på lekemateriellet 69.8 
 
For å se utviklingen over tid, vises nedenfor til samme tabell for 2003 til 2006. Sammenlignet 
med 2006, ser vi at det er en bedring  i 2007. Det som ”er nytt” i 2007, er de to spørsmålene 
som går på driften i perioder med mye sykefravær hos de ansatte, og bruk av vikarer. Det kan 
tolkes dithen at det i 2007 ikke ble satt inn like mange vikarer ved sykdom som i 2006, hvilket 
kan være økonomisk betinget. Fakta er imidlertid at barnehagene har hatt problemer med å 

   35



skaffe egnede vikarer. Problemene med å skaffe vikarer kan ses i sammenheng med svært lav 
arbeidsledighet.   
 
 2006 2005 2004 2003 
Mattilbudet 33.9 25.1 48.2 49.1 
Utvalg og fornyelse av lekeapparater 51.5 57.4 42.4 Ikke stilt i 

2003 
Barnehagens bygningsmessige standard| 59.1 69.4 61.7 64.8 
Standarden på lekemateriellet 62.5 67.2 67.4 65.7 
 2006 2005 2004 2003 
Lekeforholdene ute 65.3 73.9 69.4 79.0 
Renhold og hygieniske forhold 70.2 76.4 67.5 75.5 
 
 
Områder med gode resultater 
 2007 
Dagsrytmen i barnehagen 95.3 
Da ansattes generelle vilje til ”å bry seg om” 
barna 

95.3 

Stemningen i barnehagen 95.2 
Markering av tradisjoner og høytider 93.7 
Barnehagens håndtering av barns sykdom 93.5 
Muligheten til at barnet får venner 93.3 
 
På disse områdene viser brukerundersøkelsen en svært høy grad av tilfredshet. Områder som i 
stor grad kan tilbakeføres til personalet og det pedagogiske tilbudet barnehagene tilbyr. 
 
Sammeligning med brukerundersøkelsen i private barnehager: 
 
Det fremgår, i 2007, at de private har bedre resultat på samtlige spørsmå unntatt to: 
”lekeforholdene ute” og ”naturopplevelser i og utenfor barnehagen” 
 
En tabell som viser de enkeltspørsmål med størst forskjell (2007) 

Spørsmål Prosentpoengs forksjell i favør 
av private 

Mattilbudet 41 
Bruk av vikarer 25 
Organisering av driften i perioder med mye sykefravær hos 
ansatte 

25 

Informasjon om hva som foregår på hverdagene 19 
Renhold og hygieniske forhold 18 
Standarden på lekemateriellet 15 
Innflytelse på barnehagens virksomhet 15 
 
Bydelen ser at mattilbudet klart utgjør den største forskjellen. Det er videre verd å merke seg at 
forholdene i perioder med mye sykdom hos de ansatte, også viser store forskjeller. Spesielt er 
det bemerkelsesverdig at disse to spørsmålene ikke kom ”på listen” i 2006, se nedenfor. Av de 
andre ser vi at to går på administrasjon og prosedyrer, informasjon om hva som foregår og 
innflytelse på barnehagens virksomhet. Endelig vurderes det at renhold og hygiene er betydelig 
bedre i private barnehager. 
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Tilsvarende tabell for 2006: 
Spørsmål Prosentpoengs forksjell i favør 

av private 
Mattilbudet 35 
Bruk av vikarer 18 
Utvalg og fornyelse av lekeapparater 17 
Standarden på lekemateriellet 16 
Renhold og hygieniske forhold 15 
Betaling i forhold til hva barnet/foreldrene får igjen 14 
 
 
Tiltak for å utjevne forskjeller mellom de private og kommunale barnehager: 
 

• Mattilbudet: I de kommunale barnehagene er bydelen meget opptatt av kosthold. Den 
maten som serveres skal være ernæringsmessig god, og på bakgrunn av det har alle de 
kommunale barnehagene en felles frukt- og grøntavtale. En av bydelens 
barnehageenheter, Lindern barnehageenhet, er med i et pilotprosjekt der fokuset er 
økologisk mat i samarbeid med konsulent for økologisk mat i Oslo kommune. 

 
• Organisering av driften i perioder med mye sykefravær/bruk av vikarer: Bruk av 

vikarbyråer for å skaffe kvalifiserte vikarer. Barnehagene skal bli bedre på å informere 
om bruk av vikarer, og hvem som er vikarer slik at foreldrene får er bedre overblikk 
over de vikarer som barnehagen bruker. 

 
• Informasjon om hva som foregår på hverdagene: Barnehagene satser på mer bruk av 

IKT. De foreldre som ønsker det skal få informasjon, årsplan, periodeplan m.m. sendt 
via e-post. Så langt det er mulig vil barnehagene ”visualisere” dagens aktiviteter for 
foreldrene ved å legge inn bilder på PC som de kan se på når de kommer å henter. 

 
• Standarden på lekemateriellet: Barnehagene har både gammelt og nytt lekemateriell, 

men er bevisste på å ikke ha alt fremme samtidig. I forhold til det de fleste barn er vant 
til hjemme kan dette bidra til at det ser ”tomt” ut i barnehagen, men det gir bedre 
oversiktlighet i rommet, bidrar til økt konsentrasjon og gir variasjon. Behov for 
utskifting/ tilføring av lekemateriell vurderes jevnlig, og ses i sammenheng med den 
økonomiske situasjonen. 

 
• Renhold og hygieniske forhold: Større fokus på å holde orden og rydde oppholdsrom og 

fellesarealer. Skotrekk skal være tilgjengelig og alle foreldre og besøkende oppfordres 
til å bruke disse. Ny rammeavtale på renholdskontrakter kommer. 

 
• Innflytelse på barnehagens virksomhet: Barnehagene skal jobbe mot et mer 

aktivt/tettere samarbeid med FAU. Så langt det lar seg gjøre skal barnehagene 
imøtekomme og gjennomføre foreldrenes ønsker og innspill. 

 
 
 
 
Oppsummering: 
 
Brukerundersøkelsen viser at foreldrene er godt fornøyd med de kommunale barnehagene, 
spesielt de områdene som går på de ansattes innsats og måten driften organiseres på.  
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Svarprosenten er lav og vi ønsker å få denne opp ved neste brukerundersøkelse. En måte å 
gjøre det på er å trekke foreldre mer aktivt inn i forberedelsene og distribusjon av skjemaene 
ved bl.a å bruke FAU. 
 
Sammenligner bydelen resultatet mellom de kommunale - og de private barnehagene ser 
bydelen at de private kommer bedre ut. Bydelen så tendensene i 2006, men for 2007 er det blitt 
tydelig. 
Bydelen har tatt initiativ til samarbeid/dialog med de private barnehagene for å se nærmere på 
hva man kan lære av hverandre. 
 

 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak:  
Bydelsutvalget tar brukerundersøkelse for kommunale barnehager 2007 til orientering.  
  
 
 
 
 
Tone Frønes  
bydelsdirektør  
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Sak 99/07    Sak om familiesenter  
 
Arkivsak: 200700532 
Arkivkode: 032.0 
Saksbehandler: Runa Sørlie Rekstad 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Medbestemmelsesutvalget 12.06.07 56/07  
Helse- og sosialkomiteen 12.06.07 52/07  
Oppvekst- og kulturkomiteen 13.06.07 37/07  
Bydelsutvalget 19.06.07 99/07  
 
 
SAK OM FAMILIESENTER  
 
Sammendrag: 
Bydelsdirektøren legger frem en foreløpig skisse til et mulig familiesenter. Videre arbeid med 
familiesenteret må sees i sammenheng med en nødvendig vurdering av bydelens helhetlige 
organisering, arbeidet med etablering av NAV-kontor, og arbeidet rundt lokalisering av 
bydelens ansatte i årene fremover. I tillegg gjennomfører bydelen denne våren en evaluering av 
bestiller-utførerorganiseringen. Bydelsdirektøren foreslår derfor at bydelen får tiden frem til 1. 
januar 2008 til å ferdigstille planene for familiesenteret, utrede eventuelle nye 
organiseringsformer i forbindelse med etablering av NAV-kontor, samt vurdere bydelens 
helhetlige organisering på bakgrunn av den evaluering som pågår denne våren. 
 
 
Saksframstilling: 
 
Bakgrunn 
Bydelsutvalget vedtok følgende i sak 201/06: ”Det vises til strategisk plan punkt 3.2.3: 
”Bydelen har startet arbeidet med tilrettelegging og etablering av familiesenter”. 
Bydelsutvalget har vedtatt at psykiatriplanen skal innarbeides i bydelens arbeid. Blant annet i 
den forbindelse vil bydelsutvalget at bydelen jobber med å realisere et 
familiekontor/familiesenter i tråd med planen. Dette familiekontoret bør har bred faglig 
forankring, og således samle dagens helsestasjonstilbud og pedagogisk fagsenter. 
Bydelsutvalget er opptatt av å sikre et helhetlig helsetilbud til befolkningen og at det jobbes 
bredt på tvers av profesjoner, samtidig som man også målrettet knytter dette opp til 
eksisterende fastleger og fysioterapeuter. Administrasjonen bes legge frem forslag til struktur i 
løpet av 1 halvår 2007. Det forutsettes at etableringen av familiekontoret ikke medfører nye 
stillinger. Vakanser skal i etableringsfasen holdes ledig.”  
 
 
Foreløpig skisse til familiesenter  
På bakgrunn av arbeidet i et prosjekt rundt familiesenter som er etablert i bydelen, skisseres 
hovedtrekkene i et forslag til ramme, struktur og innhold i et familiesenter. Forslaget har 
bakgrunn i bydelsutvalgets vedtak om å samle tilbud fra pedagogisk fagsenter og 
helsestasjonen. Men på bakgrunn av erfaringer fra allerede etablerte familiesentre, forskning og 
nasjonale planer skisseres et forslag som inkluderer flere tjenester.  
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Bakgrunn og forankring 
For bydel St. Hanshaugen foreslås det et familiesenter etter modell basert på det norske 
forsøksprosjektet, som var et ”ektefødt barn” av Opptrappingsplanen for psykisk helse, der seks 
kommuner etablerte familiesentre i perioden 2002-2004. Denne familiesentermodellen ble 
vurdert som så vellykket av familiesentrene ble videreført i alle de seks forsøkskommunene. 
Våren 2007 er det etablert familiesenter i 55 norske kommuner. Disse er under statlig 
oppfølging og det er under etablering et Nasjonalt nettverk for familiesenterkommuner. Det 
utarbeides også en veileder for etablering av familiesentre.  
 
Familiesenteret man planlegger i Bydel St. Hanshaugen er tenkt å være et hus med mange 
tilbud og god tilgjengelighet av tjenester og fagfolk, inkludert et tverrfaglig team. Senteret skal 
drive både helsefremmende og forebyggende arbeid, det skal være et tverrfaglig tiltak i seg 
selv, og en tverretatlig samarbeidsarena. Det skal være et lavterskeltilbud, et ”åpent hus”, der 
alle føler seg like velkomne og som naturlige brukere. Denne organiseringen er basert på ”det 
preventive paradoks”: Man kan best nå risikofamilier gjennom gode velferdstilbud for alle. Ved 
å få nær kontakt med bydelens barn og foreldre kan man tidlig få kjennskap til forhold som 
trenger ekstra oppfølging.  
 
Familiesenteret skal ikke komme som et supplement til de tjenester som allerede finnes, men 
sørge for en samordning av disse tjenestene. Grunnlaget bygger på forsøksprosjektet og 
Opptrappingsplanen for psykisk helse, men går også videre utover psykisk helse-perspektivet 
og har et bredt fokus for å nå hele befolkningen. Dette ved å inneholde alt fra uformelle 
aktivitetstilbud til sammensatte tiltak for familier som trenger dette. For øvrig er det viktig å 
etablere gode tilbud også for ungdom, slik at familiesenteret ikke bare blir et tilbud til små barn 
og deres foreldre, men at brukere i ungdomsalderen også føler tilhørighet til familiesenteret og 
benytter seg av tilbudene der. 
 
Struktur og innhold 
En mulig organisering er at familiesenteret opprettes som en egen seksjon, på linje med de 
andre tjenestene til barn og unge 0-18 år, med en egen seksjonsleder/sjef og eventuelt en daglig 
leder/driftsansvarlig. Familiesenteret fungerer da som et lavterskeltilbud, der åpen barnehage1 
danner basen, i nær tilknytning til helsestasjonen. I tillegg bør et tverrfaglig team være en 
sentral del av et familiesenter. Erfaringer fra blant annet Bydel Alna, som har to familiesentre, 
har vist at det å ha et tverrfaglig team som en sentral enhet i familiesenteret er svært viktig. Det 
gir et samordnet og tilpasset tilbud til familier med sammensatte vansker. Erfaringer fra Bydel 
Alna har vist at man ved bruk av tverrfaglig team har satt i gang tiltak allerede fra før fødsel, 
som har gitt svært gode resultater der man har unngått omfattende og kostnadskrevende tiltak 
senere i livsløpet.  
 
Andre tjenester kan bidra inn i familiesenteret et fast antall timer per uke. De ulike tjenestene 
vil da ha faste tider i løpet av uken hvor de er tilgjengelig. Dette kan fungere som åpen tid, der 
brukerne kan få informasjon og stille spørsmål til de ulike faggruppene uten å bestille time. 
Hva det er behov for av slike tjenester må kartlegges i samarbeid med brukerne, så detaljene i 
denne organiseringen er ikke klare. Men følgende tjenester kan være aktuelle: 

• Helsesøster, familieveileder, Marte Meo-veileder, gruppetilbud 
• Spesialpedagogisk veileder knyttet til pedagogisk fagsenter  
• Konsulent for minoritetsspråklige 
• Mottaket i barnevernstjenesten 

                                                 
1 Åpen barnehage er underlagt Pedagogisk fagsenter og er et åpent tilbud til barn som ikke har barnehageplass og 
deres foreldre. Fire dager per uke er det åpent for alle fra kl. 10.00-14.00. En dag per uke er det åpent kun for 
minoritetsspråklige der det jobbes med språkstimulerende opplegg for disse barna som ikke har annen 
barnehageplass.   
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• Enkelte funksjoner fra sosialtjenesten  
• Konsulent for avlastning og tilbud til funksjonshemmede barn 
• Lege  
• Psykolog  
• Salto-koordinator og Utekontakt kan evt ha fast tilholdssted/kontorplass på 

familiesenteret. 
• Psykiatrikoordinator må også involveres i familiesenterets virksomhet 

 
I tillegg vil det bli svært viktig å etablere nye samarbeidsarenaer og –rutiner mellom de 
involverte tjenestene, for å skape en helhetlig og samordnet tilnærming til brukerne. En slik 
organisering vil også utfordre etablerte arbeidsmetoder og tilnærminger hos de enkelte 
faggrupper, og det er viktig at de ulike profesjonene jobber sammen om en mer helhetlig 
forståelse av brukernes behov.  
 
Videre vil det være naturlig å trekke inn andre tjenester og funksjoner i perioder ved behov, for 
eksempel barnehagesøknader, oppfølgingstjenesten fra Kvalifiseringssenteret, 
rusmiddelkoordinator, familievernkontoret, NAV Trygd, veiledning innen faktura,- og 
oppholdsbetaling i barnehage og SFO osv. 
 
Familiesenteret kan også fungere som en uformell møteplass for brukerne. For eksempel vil 
foreldre kunne ha stor nytte av å møte andre foreldre i en uformell setting. Lokalene kan også 
brukes som base for kurs, møtevirksomhet og frivillige aktiviteter på kveldstid.  
 
 
Familiesenter og bydelens overordnede organisering
I tillegg til arbeidet med familiesenter vurderer bydelsdirektøren det som hensiktsmessig å se 
på bydelens helhetlige organisering. En mulig måte å samordene bydelens tilbud til barn og 
unge i enda større grad enn et familiesenter i seg selv, er å organisere alle tjenester for brukere 
fra 0 til 18 år i en egen avdeling i bydelen. En slik modell vil påvirke den øvrige 
organiseringen, og man bør gjennomgå alle bydelens avdelinger for å utrede en mer 
hensiktsmessig og effektiv organisering for bydelens brukere og ansatte. På denne måten kan et 
familiesenter etableres uten at det medfører opprettelse av nye stillinger eller økte utgifter for 
bydelen.  
 
For øvrig bør et mulig familiesenter og en ny organisering også sees i sammenheng med 
arbeidet med å etablere NAV-kontor i bydelen. Forarbeidet til etablering er i gang, og NAV-
kontoret og prosessen rundt dette vil omfatte en stor del av bydelens tjenester som gjelder 
brukere over 18 år. Prinsippet med en åpen dør og et åpent mottak for publikum er noe av det 
samme for familiesenteret og NAV-kontoret. Det kan derfor være hensiktsmessig å se disse to 
prosjektene i sammenheng. Videre må bydelen utrede lokalisering av virksomhetene som i dag 
holder til i Akersbakken 27, der kontrakten utløper i år 2012. Dette arbeidet er også i gang. 
 
Dette er relativt store prosjekter som inkluderer mange av bydelens virksomheter. Det er derfor 
viktig at disse prosessene koordineres og sees i sammenheng. Videre har bydelen nå hatt 
dagens bestiller-utførerorganisering siden 2003, og bydelen gjennomfører denne våren en 
evaluering av denne ordningen. Erfaringene fra denne evalueringen må danne grunnlaget for 
den videre diskusjon og arbeid med bydelens fremtidige organisering. 
 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
1. Bydelsutvalget tar den foreløpige skissen til familiesenter til orientering, og ber om at 
bydelen utarbeider et ferdig forslag til familiesenterets struktur, innhold og drift.  
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2. Bydelsutvalget ber om at det utredes mulighet for en ny organisering av bydelens avdelinger, 
med grunnlag i den gjennomførte evalueringen av bestiller-utførerorganiseringen. Den nye 
organiseringen skal ikke medføre opprettelse av nye stillingshjemler. Sak om dette forelegges 
bydelsutvalget i sammenheng med behandling av budsjett for 2008. 
 
 
 
Tone Frønes 
bydelsdirektør 
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Sak 100/07  Tilsynsutvalgets rapporter fra uanmeldt tilsyn ved St. 
Hanshaugen omsorgssenter, avdeling Hjemly, Cathinka 
Guldberg-senteret, Adamstuen omsorgssenter, 
rehabiliteringsavdelingen og Jødisk bo- og seniorsenter 
- mars 2007  

 
Arkivsak: 200701318 
Arkivkode: 240.4 
Saksbehandler: Torun Nilsen 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Helse- og sosialkomiteen 12.06.07 61/07  
Eldrerådet 11.06.07 17/07  
Bydelsutvalget 19.06.07 100/07  
 
 
TILSYNSUTVALGETS RAPPORTER FRA UANMELDT TILSYN VED ST. 
HANSHAUGEN OMSORGSSENTER, AVDELING HJEMLY, CATHINKA 
GULDBERG-SENTERET, ADAMSTUEN OMSORGSSENTER, 
REHABILITERINGSAVDELINGEN OG JØDISK BO- OG SENIORSENTER - MARS 
2007  
 
 
Saksframstilling: 
 
Tilsynsutvalgets virksomhet er regulert av reglement vedtatt av Bystyret. Det enkelte 
tilsynsutvalg skal bl.a. påse at institusjoner drives i samsvar med gjeldende lover, forskrifter, 
retningslinjer og vedtatte driftsplan. Utvalget skal ta stilling til klager fra pasienter og 
pårørende og må selv vurdere om det er rette klageinstans. Etter reglementet skal 
tilsynsutvalget gjennomføre fire besøk til institusjonene i året, to anmeldte og to uanmeldte. 
 
Den 29. mars 2007 foretok tilsynsutvalget uanmeldt besøk ved St. Hanshaugen omsorgssenter, 
avdeling Hjemly, Cathinka Guldberg-senteret, Adamstuen omsorgssenter, rehabiliterings-
avdelingen og Jødisk bo- og seniorsenter.  
 
Tilsynsutvalgets fokusområde var denne gang medikamenter og internkontroll samt generelt 
tilsyn. Hovedkonklusjonen i alle rapportene er positiv. Den viser at institusjonene har gode 
rutiner og internkontroll, god rapportering og ryddige forhold rundt medikamenthåndtering. 
 
Når det gjelder rehabiliteringsavdelingen ved Adamstuen omsorgssenter, bemerker 
tilsynsutvalget at de hadde mottatt kopi av en klage over støy i avdelingen som gikk hard 
utover en beboer. Tilsynsutvalget etterlyser i den forbindelse et svar på klagen. Bydelen sendte 
den 15.05.07 svar til klager etter å ha mottatt en redegjørelse fra rehabiliteringsavdelingen, og 
anser saken som løst.          
Tilsynsutvalget har fått kopi av brevet. 
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Tilsynsutvalget bemerker også i sin rapport at de avviser fremstillingen  i tilsvaret fra 
rehabiliteringsavdelingen på sin forrige tilsynsrapport (desember 2006). 
Bydelen beklager hvis det er blitt noen misforståelser i ordvalget når det gjelder svaret fra 
rehabiliteringsavdelingen. Bydelen har hatt møter med avdelingen hvor problemstillinger er  
blitt tatt opp. Vi har god kommunikasjon med og oppfølging av avdelingen, og tiltakene som ble 
igangsatt etter forrige tilsyn viser at avdelingen nå fungerer bedre og at det ikke lenger er  
mange som venter på sykehjemsplass. Dette konkluderer også tilsynsrapporten med. 
 
Når det gjelder tilsynsutvalgets spørsmål vedrørende tilsynslegen, vil bydelen bringe dette  
videre til sykehjemsetaten, da det nå er de som har ansvaret for å ha gode løsninger i forhold 
til legedekningen.  
 
Bydelen er godt fornøyd med rapportene og har ingen øvrige kommentarer. 
 
 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar saken om tilsynsutvalgets rapporter fra uanmeldt tilsyn i mars 2007  
til orientering. 
 
 
 
Tone Frønes 
Bydelsdirektør 
 
 
 
 
 
 
Vedlegg:  Tilsynsrapport fra uanmeldt tilsyn ved St. Hanshaugen omsorgssenter, avd. Hjemly,  
                 Cathinka Guldberg-senteret, Adamstuen omsorgssenter, rehabiliteringsavdelingen og 
                 Jødisk bo- og seniorsenter, mars 2007  
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Sak 101/07  Bydelsutvalget som høringsinstans ved saksbehandling 
av søknader om bevillinger for skjenking og salg av 
alkohol.  Arbeidsprosess fram mot vedtakt av 
høringssvar.  

 
Arkivsak: 200701283 
Arkivkode: 944.4 
Saksbehandler: Milla M. Søvik Dokka 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Helse- og sosialkomiteen 12.06.07 53/07  
Bydelsutvalget 19.06.07 101/07  
 
 
BYDELSUTVALGET SOM HØRINGSINSTANS VED SAKSBEHANDLING AV 
SØKNADER OM BEVILLINGER FOR SKJENKING OG SALG AV ALKOHOL.  
ARBEIDSPROSESS FRAM MOT VEDTAKT AV HØRINGSSVAR.  
 
Saksframstilling:
 
Det legges med dette fram en orienteringssak om behandlingsmåten av saker som omhandler 
høringsuttalelser til søknader om salgs- og skjenkebevillinger. 
 
1. Sakens bakgrunn: 
Bydelsdirektøren er opptatt av at Bydelsutvalget med komiteer skal ha tilgang på riktig og 
tilstrekkelig informasjon om den enkelte bevillingssøknaden – før det fattes vedtak om 
høringssvar. Dette vil være med på å kvalitetssikre innholdet i høringsuttalelsene, men også 
bidra til å effektivisere saksbehandlingen. 
 
Følgende framlegg om arbeidsprosessen i slike saker har som målsetting å sikre at de 
besluttende politiske utvalg og bydelen har samme forståelse av hvordan saker om høringssvar 
skal behandles,  
hva et høringssvar skal omhandle og hvilket grunnlag høringssvar skal vurderes ut fra. 
 
1.1. Bydelsutvalgets ansvar som høringsinstans: 
 
Bydelsutvalg St. Hanshaugen er høringsinstans for behandling av søknader om serverings-, 
salgs-,  
og skjenkebevillinger for området som dekker Bydel St. Hanshaugen og hele sentrum. Det 
dreier seg om bevillinger for salg av alkoholholdig drikk inntil 4, 7 volumprosent (ølsalg) fra 
forretning, servering og salg av all alkoholholdig drikk (øl, vin, brennevin) fra serveringssteder 
samt salgsbevillinger til nye polutsalg i bydelen og sentrum. 
 
 
1.2. Hva skal høringssvaret vurderes ut fra? 
 
Bydelsutvalgets ansvar som høringsinstans er hjemlet i Alkoholloven §1-7, bevilling for salg 
og skjenking (sitat fra 2. ledd):  
”Før kommunestyret avgjør søknaden, skal det innhentes uttalelse fra sosialtjenesten og politiet.” 
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Bydelsutvalget er å anse som ”sosialtjeneste” når det skal avgis høringssvar i saker som 
omhandler skjenkebevillinger slik det beskrives i Sosialtjenesteloven § 3-1, generell 
forebyggende virksomhet:  

”Sosialtjenesten skal gjøre seg kjent med levekårene i kommunen, vie spesiell oppmerksomhet 
til trekk ved utviklingen som kan skape eller opprettholde sosiale problemer, og søke å finne 
tiltak som kan forebygge slike problemer. Sosialtjenesten skal søke å legge forholdene til rette 
for å utvikle og styrke sosialt fellesskap og solidaritet i nærmiljøet”.  

 
§ 4 i forskrift om serveringstider, Oslo; behandling av søknader om salgs- og 
skjenkebevillinger beskriver hvilke forhold det skal legges vekt på i bevillingssøknader, blant 
annet om uttalelser fra bydelsutvalget som høringsinstans. 
 
Bydelsutvalgets vedtak i sak 212/04 tydeliggjør bydelens ansvar i saker om ølsalgsbevillinger: 

”Bydelsutvalget tar redegjørelsen om avgrensningen av bydelens ansvar i saker om 
ølsalgsbevilling til orientering. Bydelen har fått delegert ansvart for å uttale seg om en 
salgsbevillings sosiale virkninger 
 på nærmiljøet, med særlig vekt på oppvekstvilkårene for barn og ungdom”. 

 
 
1.3  Bydelsutvalgets beslutningsgrunnlag ved vedtak om høringssvar: 
 
I behandling av bevillingssaker skal bydelsutvalget uttale seg om en bevillings sosiale 
virkninger  
på nærmiljøet, med særlig vekt på oppvekstvilkårene til barn og unge. 
Høringssvaret skal likevel forholde seg til Oslo kommunes tidligere vedtak om hva som anses  
som sentrum, med tillegg av bestemte gater inn i bydelene.  
  
Når søknadene holder seg innenfor rammene av lover og forskrifter og ellers er i samsvar med 
Bystyrets og Byrådets vedtak om bevillinger  er det ingen grunn til at Bydelsutvalget ikke skal 
anbefale en slik bevillingssøknad. 
 
Når det derimot er skjellig grunn til å anta at en bevillingssøknad vil føre til økte sosiale 
problemer  kan bydelsutvalget  fatte vedtak om å ikke anbefale en bevillingssøknad. Det skal 
like fullt tas hensyn til likebehandlingsprinsippet i vurderingen. Det vil si at saker som har 
samme likhetstrekk, behandles ut fra de samme kravene i lover og forskrifter. 
 
 
2. Arbeidsprosessen fram mot vedtak om høringssvar. 
 
Det arbeides med to ulike saksbehandlingsmåter. Dersom bevillingssøker forholder seg til de  
generelle åpnings- og skjenketidene i forskriften behandles saken av direktøren etter delegert 
fullmakt. Dersom søknaden inneholder elementer som faller utenfor de generelle rammene i 
forskriftene behandles saken i bydelsutvalget. 
 
 
2.1 Saksforberedelser og kartlegging av fakta som kan være viktig for behandling av saken: 
  
Saksbehandler søker blant annet i kartdatabase ( beliggenhet i – eller utenfor sentrum),  søker i 
befaringsrapporter, om det er klagesaker knyttet til virksomheten, byggesaker som kan ha 
betydning, hvorvidt det har vært mange eierskifter her, andre sosiale og miljømessige hensyn.  
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Slike undersøkelser foretas i alle saker om skjenkebevillinger og informasjonen arkiveres 
sammen  
med kopi av saksfremlegg og vedtak i saken. Bakgrunnsmaterialet legges likevel ikke fram for 
politikerne, med mindre det er spesielle grunner til at slike dokumenter bør legges ved 
saksfremlegget. 
 
 
2.2 Saksbehandling etter delegert fullmakt: 
 
De fleste søknader om skjenkebevillinger kan behandles administrativt etter delegert fullmakt 
fra  Bydelsutvalget, vedtak i bydelsutvalgsak 165/05: 

”Høringsuttalelser i saker om salgs- og skjenkebevillinger i Bydel St. Hanshaugen og Sentrum  
som ligger innenfor vedtatte åpningstider, delegeres til bydelsdirektøren. I 
skjenkebevillingssaker  
som gjelder søknader  om utvide åpningstid eller hvor det foreligger vesentlige miljømessige –  
og andre sosiale hensyn, blir høringsuttalelsen behandlet i bydelsutvalget”. 

 
Dette er søknader som kan behandles raskt, selv om det i forarbeidet alltid foretas  
undersøkelser for å kvalitetssikre at saken faktisk kan behandles etter delegert myndighet.   
 
Saker som er behandlet av bydelsdirektøren etter delegert fullmakt sendes så  raskt som mulig  
tilbake til Næringsetaten. Bydelsutvalget med komiteer får slike høringsuttalelser fremlagt som 
referatsaker i påfølgende utvalgsmøte. 
 
 
2.3 Saksfremlegg som skal behandles politisk av bydelsutvalget. 
 
Der det søkes om åpnings- og skjenkebevilling utover de generelle retningslinjene i forskriftene  
skal sak om høringssvar fremlegges til politisk behandling i bydelsutvalget. 
 
Bydelsutvalgets ansvar som høringsinstans er også her i forhold til vurdering av om sosiale 
eller miljømessige konsekvenser vil resultere i at bydelsutvalget vedtar å ikke anbefale at en 
bevilling  
blir gitt.  
 
Det er viktig at søknader som ikke anbefales begrunnes ut fra gjeldende lover, forskrifter og 
regelverk i Oslo kommune. Det kreves dermed at arbeidet til fremstilling av saksfremlegg  
kartlegger og dokumenterer årsakene til at en høringssak ikke kan anbefales. 
 
 
2.4 Mal for innhold i saksfremlegg vedrørende høringssvar i bevillingssaker: 
 
For å kvalitetssikre at et saksfremlegg inneholder riktig og tilstrekkelig informasjon som 
vedrører   
forhold knyttet til bevillingssøknaden  har administrasjonen utarbeidet en egen mal, med faste 
informasjonspunkter, for at saksfremlegget skal fremstå som oversiktelig og informativt. 
 
Alle saksfremlegg om høringsuttalelser ved søknad om skjenkebevilling  skal ha et fast oppsett  
der de ulike faktaopplysningene fremstilles i logisk rekkefølge, som vist under: 
 
• Overskriften skal gi opplysninger om virksomhetens navn, adresse og hva det søkes 

bevilling for. 
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• Sammendraget skal  informere om ansvarlig firma / søker, virksomhetens navn, 
gateadresse og postnummer. Repetisjon av hva det søkes bevilling for.  
Informasjon om dette er en ny bevillingssøknad og om virksomheten har bevillinger fra før. 
Opplysninger om andre dokumenter som kan innvirke på behandling av søknaden,  
for eksempel om det er registrert klager på ordensmessige forhold, støyklager,  
tidligere anbefalinger og lignende. Saksfremstillingen skal referere til dokumenterte 
faktaopplysninger. Det er faktaopplysningenes innhold som vil bli vurdert når søknaden 
skal fremlegges byrådet for endelig beslutning. 

 
• Saksframstillingen: Beskrivelse av virksomhetens beliggenhet, om dette er i – eller utenfor 

sentrum, i – eller utenfor bebodde områder. Beliggenheten skal referere til den/de aktuelle 
paragrafene i forskrift om serveringstider, Oslo. 

 
• Saken fremlegges til politisk behandling som følge av:  Her beskrives innholdet i søknaden  

og at den dreier seg om dispensasjon fra forskriftens generelle åpningstider. Høringssvaret 
kan derfor ikke behandles av bydelsdirektøren etter delegert fullmakt. 

      Det skal refereres til aktuelle paragrafer i forskriften, eventuelt skrive sitater fra paragrafene  
      inn i saksfremstillingen.   
      
    (Mal for saksframlegg er ment som et internt arbeidsdokument for saksbehandlere. Malen  
    innholder oversikt over faste punkter (som beskrevet over) som skal være med i alle 
saksfremlegg.  
    I tillegg er de mest brukte paragrafer i lover og forskrifter listet opp for at saksbehandler, på 
er rask  
    måte, kan kopiere inn de tekstene /paragrafene som er aktuelle for det den enkelte saken. 
    På denne måten vil arbeid med saksfremlegg i skjenkebevillingssaker få et enhetlig preg og  
    en forholder seg til prinsippet om likebehandling). 
 
• Vurdering og konklusjon: Vurdering av virksomhetens beliggenhet. Trekk ved nabolaget  

og nærmiljøet vil gi opplysninger om det er det faste beboere her, hotell med 
soveromsvinduer  

inn mot bakgård, bevillingssøknad fra et typisk sentrumsområde, et typisk boligområde 
eller om  det er næringsvirksomhet som preger området. 

 
Særlige grunner:  Her vurderes om det er noe som taler for,  eller i mot, utvidelse av 
skjenketid  
i søknaden.  Det er viktig å merke seg at ”særlige grunner” gjelder for unntak fra det som 
regnes som vanlig i et visst område. Det er ikke  ”særlig grunn” at virksomheten ligger i 
nærheten av serveringssteder som byrådet har vedtatt tilhører indre del av sentrum. Det må 
være spesielle forhold som er knyttet til beliggenheten  eller virksomhetens utøvelse av en 
bevilling, det vil si momenter som beskriver det ekstraordinære i en søknad om utvidet 
bevilling. 
 
I konklusjonen oppsummerer bydelsdirektøren sine anbefalinger til høringssvar, vurdert ut 
fra hvilke sosiale og miljømessige konsekvenser en bevilling vil ha for nærmiljøet og for 
barn og  
unges oppvekstvilkår. Konklusjonen skal lede til direktørens forslag vedtak .  

 
 
3. Delegerte fullmakter i forbindelse med ferieavvikling og fornyelse av bevillinger: 
 
Tidligere år har bydelsutvalget gitt bydelsutvalgets leder fullmakt til å vedta saker som ikke er  
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av prinsipiell betydning. Det er også behov for fullmakter i år, både i forhold til behandling av 
saker  
i sommermånedene, men særlig i forhold til det forventede antall virksomheter som snart skal 
få behandlet sine søknader om fornyelse av eksisterende skjenkebevillinger. 
 
Høsten 2007, i forbindelse med ny 4-års bevillingsperiode, skal det søkes om fornyelse av  
eksisterende skjenke- og salgsbevillinger. Næringsetaten  har oppgitt at det dreier seg om  
mellom 540 og 700 bevillinger i bydelen med sentrum. En må anta at de fleste av disse kommer  
til å søke om fornyelse. I tillegg kommer nye søknader som skal behandles på ordinær måte. 
 
I forbindelse med saksbehandling av saker om fornyelse av skjenkebevillinger vil   
Næringsetaten forvente at disse sakene kan behandles raskt og effektivt. Dette er av hensyn til 
den enkelte næringsvirksomhet som trenger fornying av sine bevillinger – uten å måtte stenge i 
påvente  
av lokal saksbehandling.  
 
Næringsetaten åpner for en enklere saksbehandling når det gjelder fornyelser av eksisterende 
bevillinger. Blant annet kan flere bevillingssøkere, som har like trekk, behandles i en sak.  
 

Eksempel: 20 dagligvarebutikker søker om fornyelse av ølsalgsbevillingen. Det er ingen 
endringer, sosiale eller økonomiske misforhold i søknadene. I saksfremlegget kan alle 20 
virksomhetene listes opp med bevillingsnummer, navn og adresse på bevillingshaver 
/virksomhet. Vedtak om høringssvar vil da gjelde for alle 20 virksomhetene. 
  

Det vil derfor være hensiktsmessig at bydelsutvalget gir direktøren utvidede fullmakter når det 
kommer til saksbehandling av skjenkebevillinger som skal fornyes høsten 2007. 
 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
 
1. Bydelsutvalget  tar saken til orientering. 
 
2.  Delegerte fullmakter for behandling av høringssvar i skjenkesaker sommer  og høst 
2007: 
 

A) Bydelsdirektøren delegeres utvidet fullmakt til å uttale seg i alle saker vedrørende  
søknader om salgs- og skjenkebevillinger, gjeldende for bydelsutvalgets avvikling av 
sommerferie i 2007. 

B) Bydelsdirektøren delegeres utvidet fullmakt til å uttale seg i alle saker 
vedrørende søknader om fornyelse av salgs- og skjenkebevillinger, som skal 
behandles høsten 2007. 
Nye søknader om skjenkebevilling behandles på vanlig måte, etter gjeldende 
fullmakt vedtatt av bydelsutvalget i sak 165/05. 

 
 
Tone Frønes 
bydelsdirektør 
 
 
Trykte vedlegg: 
1. FOR 2006-05-03 nr 490: Forskrift  om serverings- salgs- og skjenkebevillinger, Oslo 
 kommune, Oslo (Forskrift om serveringstider, Oslo) 
2. Byrådssak 1077.1/06: Nye åpnings- og skjenketider i indre del av sentrum som følge  
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av ny forskrift 
3. Byrådssak 1090.1/06: Utvidelse av indre del av sentrum – nye åpnings- og skjenketider 

for uteserveringer. 
4. Byrådssak 1118.1/06: Ytterligere uteserveringer som ligger i indre sentrum og dermed 

får nye åpnings- og skjenketider. Delegasjon av avgjørelsesmyndighet i denne type 
saker. 

5.   Bystyrets vedtak i sak 235/06: Om grensene for indre del av sentrum og byrådets 
fullmakt til å justere grensene for indre del av sentrum. 

6. Bystyresak 310/02: Endring av Oslo kommunes forskrift av 19.11.1997 om åpningstider 
for serveringssteder og om salgs- og skjenketider for alkoholholdige drikker m.v. 

7. FOR 1996-09-27 nr 932: Forskrift om politivedtekt, Oslo kommune, Oslo.
8. LOV 1991-12-13 nr 81:   Lov om sosiale tjenester m.v. (Sosialtjenesteloven) 
9. LOV 1989-06-02 nr 27:   Lov om omsetning  av alkoholholdig drikk m.v. 

(Alkoholloven) 
10. LOV 1997-06-13 nr 55:   Lov om serveringsvirksomhet (Serveringsloven) 
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Sak 102/07  Kommuneplan 2008 - utleggelse til offentlig ettersyn - 
høringsutkast  

 
Arkivsak: 200601488 
Arkivkode: 511 
Saksbehandler: Runa Sørlie Rekstad 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Eldrerådet 22.05.07 13/07  
Helse- og sosialkomiteen 22.05.07 47/07  
Råd for funksjonshemmede 22.05.07 13/07  
Ungdomsrådet 22.05.07 11/07  
Oppvekst- og kulturkomiteen 23.05.07 27/07  
Komité for trafikk, miljø og byutvikling 23.05.07 27/07  
Bydelsutvalget 29.05.07 74/07  
Bydelsutvalget 19.06.07 102/07  
 
Tidligere vedtak i saken: 
 
Bydelsutvalget har behandlet saken i møte 29.05.07 og har fattet følgende vedtak 
Behandling: 
Forslag fra Erlend Sølvberg (F): 
Saken utsettes  
 
Votering: 
Vedtatt mot 5 stemmer (SV, 2 H – Whist og Haug Warberg) 
 
Vedtak: 
Saken utsettes.  
 
 
KOMMUNEPLAN 2008 - UTLEGGELSE TIL OFFENTLIG ETTERSYN - 
HØRINGSUTKAST  
 
Tidligere vedtak: 
BUsak 125/2006 Arealdelen av Oslo kommuneplan 2008. Forslag til program for planarbeid. 
Høringssak (Vedlegg) 
 
 
Sammendrag: 
Bydelen har fått utkast til Kommuneplan 2008 til høring. Bydelsdirektørens vurderinger er 
knyttet til hovedmål 3: Oslo skal tilby brukertilpassede tjenester av høy kvalitet, og hovedmål 
4: Oslo skal ha en bærekraftig utvikling. 
 
 
Saksframstilling: 
 
Innledning 
Kommuneplanen skal være kommunens overordnede strategiske styringsdokument for den 
videre utviklingen i byen. Byrådet har lagt frem utkast til Kommuneplan 2008 for Oslo til 
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offentlig ettersyn, i henhold til plan og bygningsloven § 20-5. Hensikten med dette er å invitere 
til en åpen diskusjon om de utfordringer byen står overfor frem til 2025. På bakgrunn av 
uttalelsene som fremkommer i høringsrunden vil byrådet utforme sitt endelige forslag til 
kommuneplan og legge dette frem for bystyret.  
 
Kommuneplanens to første kapittel består av en introduksjon og en beskrivelse av 
rammebetingelser og sentrale utviklingstrekk for Oslo kommune. Kapittel 3 beskriver forslaget 
til kommuneplan 2008, med beskrivelse av følgende visjon for Oslo 
 
”Oslo skal være en åpen og inkluderende hovedstad med rom for mangfold og livsutfoldelse. 
Oslo skal være blant de mest innovative byene i Europa og gi rom for kreativitet og 
verdiskapning. Oslo skal ha en byutvikling med gode steds- og miljøkvaliteter og et 
miljøeffektivt transportsystem. Fjorden og Marka gir Oslo et blågrønt preg som skal bevares og 
styrkes.”  
 
Videre er det beskrevet fire hovedmål: 

 
1. Oslo skal være en internasjonalt attraktiv by og en drivkraft i Osloregionen 
2. Oslo skal være en trygg by med god livskvalitet for innbyggerne 
3. Oslo skal tilby brukertilpassede tjenester av høy kvalitet 
4. Oslo skal ha en bærekraftig utvikling 

 
Kommuneplanen skisserer ulike strategier for å oppnå de fire hovedmålene. 
 
 
Bydelsdirektørens vurderinger 
 
Mål 3: Oslo kommune skal tilby brukertilpassede tjenester av høy kvalitet 
Bydelsdirektøren anser endringene i byens befolkningssammensetning som et viktig område for 
Oslo kommune i årene fremover. Den økende andelen av innvandrere med ikke-vestlig 
bakgrunn vil skape nye utfordringer på mange områder. Det religiøse og kulturelle mangfoldet 
kommunen er i ferd med å få bør gjenspeiles i Oslo kommunes verdier og 
virksomhetsgrunnlag. Kommunen har en utfordring i å se på sammenhengen mellom 
kommunens tjenester og tilbud, og forventninger og behov innbyggere med en ikke-vestlig 
kulturbakgrunn kan ha som eventuelt er forskjellig fra det tradisjonelle vestlige og norske. Det 
er viktig med en bevissthet rundt hvordan integrering skal foregå, for eksempel avveininger i 
forhold til om innbyggerne skal få generelle tilbud eller om man skal etablere egne tjenester 
som er tilpasset ulike religioner og kulturer. 
 
Viktige tiltak kan være å øke kompetansen rundt kultur og religioner for Oslo kommunes 
innbyggere fra andre kulturer enn den tradisjonelle vestlige. Det vil være viktig med fokus på at 
sammensetning av ansatte i alle nivå i kommunen i størst mulig grad skal gjenspeile den 
sammensetningen som finnes i befolkningen. Dette gjelder for øvrig også rekruttering til 
politisk virksomhet i kommunen. Videre er introduksjonsordningen et godt tiltak som det kan 
være hensiktsmessig å forsterke. Generelt sett bør kommuneplanen i enda større grad fokusere 
på utfordringene den nye befolkningssammensetningen kan medføre i årene fremover. 
 
 
Mål 4: Oslo skal ha en bærekraftig utvikling 
For utviklingstrekk vises i hovedsak til plangrunnlaget til høringsutkastet. 

 
Planprogram for arealdelen av kommuneplanen ble godkjent av byrådet 25.01.2007, sak 
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1017/07. Forslaget til kommuneplan er utarbeidet i samsvar med det fastsatte programmet. Det 
er gjennomført konsekvensvurderinger av to arealbruksalternativer for byggesonen i Oslo. 
Disse to konsekvensvurderingene er beskrevet i høringsutkastet, side 26, og gjengis her i sin 
helhet: 
 
”Alternativ A, fortettingsstrategien, innebærer at hovedtyngden av bolig- og 
næringsutbyggingen i Oslo skjer i indre sone, inkludert sentrum og Fjordbyen. Alternativet er 
en videreføring og en kombinasjon av Kommuneplan 2000 og 2004s anbefalte 
byutviklingsalternativ og legger opp til å konsentrere byutviklingen til trafikknutepunkter, 
andre stasjonsnære områder langs banenettet og transformere og fortette egnede arealer i 
indre by. Boligområdene får høy utnyttelse, korte avstander og god tilgjengelighet til mange 
funksjoner. Alternativet innebærer effektiv bruk av allerede utbygde arealer og vil generelt 
bygge opp om og styrke kollektivtransporten og gi bedre markedsgrunnlag for eksisterende 
service. Fortettingen i indre by og satsingen på stasjonsnære områder gjør det i mange tilfeller 
mulig å utnytte eksisterende infrastruktur og service. Den høye utnyttelsen i 
utbyggingsområdene kan gå på bekostning av miljø og bokvaliteter. Dette stiller strenge krav 
til utforming og gjennomføring. Selv om konsentrasjon til sentrale områder er miljøvennlig 
både regionalt og lokalt, vil høy tetthet i sentrum også medføre lokal forurensning. Antallet 
personer som er sterkt plaget av støy vil stige, men høy boligkonsentrasjon medfører også at en 
vil få større effekt av avbøtende støytiltak. Det betyr at tiltak på veisiden for å dempe 
miljøulemper blir viktig. De foretatte trafikkberegningene indikerer at en konsentrasjon av 
veksten til Oslo indre by vil gi litt mindre vekst i det samlede trafikkarbeidet (kjøretøykilometer) 
i forhold til en mer jevn fordeling av veksten i Oslo. Det konsentrerte utbyggingsmønsteret gir 
lavest klimagassutslipp i regionen sett under ett.” 
 
”Alternativ B, variert boligbygging, innebærer en utbygging spredt utover alle deler av 
byggesonen. Balansen mellom antall boliger og antall arbeidsplasser vil bedres i ulike deler av 
byen. Alternativet innebærer spredt næringsutvikling med næringsvekst på en del arealer i 
Groruddalen og Søndre Nordstrand som ellers neppe ville blitt utviklet i denne planperioden, 
og redusert videre vekst på steder som ellers ville blitt utviklet. I sentrum og viktige 
knutepunkter vil 
utviklingsmulighetene dermed begrenses. Selv om balansen mellom bolig og næring bedres i 
ulike byområder, er mulighetene for en god samlokalisering vanskeligere å få til enn i 
alternativ 
A. Alternativ B bygger i mindre grad opp om eksisterende og planlagt infrastruktur. 
Spredningen forutsetter bedret skinnegående tilbud i Groruddalen og bedret kollektivtrafikk i 
Søndre Nordstrand. Trafikkveksten i årene som kommer viser store utfordringer i plan- og 
utbyggingssammenheng. Dette vil kreve omfattende miljøtiltak.” 
 

 
Bydelsdirektørens vurdering av de to konsekvensvurderingene 

I bydelsdirektørens vurdering er det valgt å fokusere på arealpolitikk, transport, miljø og 
livskvalitet for innbyggerne. Vurderingene er utarbeidet i samråd med Bydel Gamle Oslo. 
 
Alternativ A, Fortettingsstrategien:  
I forslaget vises det til at det er arealpotensial i byggesonen for vel 80 000 flere boliger og 
165.000 flere arbeidsplasser, og at det dermed er fullt mulig å dekke det forventete behovet 
for50.000 nye boliger og den antatte veksten i arbeidsplasser på 60 – 100 000 innen 2025, 
samtidig som nødvendig arealbehov til teknisk, grønn og sosial infrastruktur også blir dekket. 
Det vises til at det vil bli foretatt en grundigere arealgjennomgang innen kommuneplanen 
legges frem for bystyret. Potensialtallene for nye boliger og flere arbeidsplasser vil i da bli 
nærmere vurdert og sett i forhold til andre arealbehov og hensyn som for eksempel nye 
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grøntarealer, barnehager, skoler, idrettsanlegg, arealkrevende virksomheter samt bevaring av 
eksisterende bebyggelse. Bydelsdirektøren mener behovet for areal til fellestiltak i form av 
barnehager, skoler, grøntområder, idretts- og aktivitetsanlegg burde ha vært på plass før 
høringen av kommuneplanen. Dette ble tatt opp av bydelsutvalget ved høring av 
planprogrammet, jf. vedtak BU-sak 125/2006. Det er vanskelig å ta stilling til de videre 
fortettingsstrategiene i indre by før fortettingspotensialet og konsekvenser av dette er nærmere 
vurdert. Kommuneplan 2008 innebærer økt trykk mht. utbygging og fortetting i indre by uten at 
strategien følges opp med helhetlige planer som for sikring av nødvendige arealer til offentlige 
grøntområder, barnehager mv. Når arealene er nedbygget er det for sent. Dette gir grunn til 
bekymring. ”Føre-var”-prinsippet bør legges til grunn også på områdenivå i den enkelte bydel; 
og det bør ikke tillates videre fortetting i indre by før det varslede kartleggingsarbeidet er 
sluttført og konsekvensene avklart. Det bør i den sammenheng stilles spørsmål om fortetting og 
transformasjon av enkelte arealer i Groruddalen kan bidra til å lette litt på trykket på de siste 
arealreservene i indre by, og om noen av utbyggingsplanene i indre by kan utsettes til siste del 
av kommuneplanperioden. 
 
Trafikale konsekvenser 
Bydelsdirektøren viser til de konsekvensvurderinger som er gjort i arealbruksstrategi A og B. 
Trafikkberegninger viser at alternativ A med konsentrasjon av veksten til indre Oslo vil gi noe 
mindre vekst i det samlede trafikkarbeidet og gi lavest klimagassutslipp i regionen sett under 
ett. Samtidig påpekes det at den høye utnyttelsen i utbyggingsområdene kan gå på bekostning 
av miljø og bokvaliteter, og at høy tetthet i sentrum vil medføre lokal forurensning. 
Bydelsdirektøren mener konsekvensene av dette ikke er tilstrekkelig utredet. Samtidig 
innebærer strategiene i kommuneplan 2008 at småhusområdene skjermes mot fortetting og 
trafikk. Det siste store utbyggingsområdet i Oslo, Gjersrud-Stensrud, foreslås dessuten bygget 
ut med relativt lav tetthet. I Kommuneplan 2004 ble det lagt til grunn at Gjersrud – Stensrud 
skulle utvikles til et variert boligområde med 5000 – 7000 boliger med vekt på småhus, og 
betjenes med skinnegående transport. I kommuneplan 2008 er dette redusert til 3000 boliger, 
basert på bussbetjening. Bydelsdirektøren mener det kan stilles spørsmål ved om dette er en 
bærekraftig strategi sett i et lengre tidsperspektiv, og advarer mot å legge opp til løsninger som 
medfører økt bilbruk, inkl. økt bruk av buss til/fra indre by samtidig som utbyggingspresset i 
indre by økes. 
 
Transport og miljø 
Biltrafikken er fortsatt den største kilden til lokal luftforurensning og støy. I tillegg skaper veier 
og gater med stor biltrafikk barrierer og utrygghet hos befolkningen. Det er viktig å motvirke at 
veksten i det sentrale byområdet medfører økte miljøbelastninger. Økt bilbruk bidrar til dårlig 
lokal luftkvalitet og støyplager langs hovedveinettet og i indre by. I tillegg bidrar vedfyring i 
boliger til dårlig lokal luftkvalitet. Økt satsing på utbygging av fjernvarmenettet er i den 
sammenheng viktig. Det vedvarende trykket på indre by øst tilsier økt fokus på miljøproblemer 
knyttet til generell trafikkvekst som følge av veksten i antall arbeidsplasser og bosatte. 
Bydelsdirektøren kan ikke se at det er foreslått tiltak som kan motvirke dette, jf. byanalysen for 
Oslo og Akershus knyttet til revisjon av nasjonal transportplan 2010-2019 der nødvendigheten 
av å iverksette tiltak som kan begrense biltrafikken i indre by påpekes. For å redusere 
miljøulempene for de som bor i indre by er det viktig å legge forholdene best mulig til rette for 
å kunne bo i byen uten å bruke bil. Jf. tall som viser at bilholdet og bilbruken blant de som bor i 
indre by er langt lavere enn i byen for øvrig. Dette krever økt satsing på kollektive 
transportmidler, utbygging av sykkelveinettet og restriksjoner på bilbruk og parkering i indre 
by. I Bydel St. Hanshaugen er dette de tiltakene som bør prioriteres i kommende 
kommuneplanperiode. 
 
Det er viktig at parkeringsdekningen ved nybygging bygger opp om kollektivtrafikken og 
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bidrar til en næringslokalisering basert på ”rett virksomhet på rett sted” for å begrense 
biltransport og arealforbruk. Antall parkeringsplasser må i den sammenheng avveies mellom 
hensyn til bymiljø, trivsel og trafikksikkerhet på den ene siden og behovet for tilgjengelighet 
med bil på den andre siden. 
 
Bydelsdirektøren mener det er viktig at trafikksikkerhet og miljø tillegges avgjørende 
vekt ved prioritering av nye veitiltak i indre by, og det må legges vekt på å finne fram 
til løsninger som innebærer at luftkvalitet og støy i de tettest befolkede områdene i indre by kan 
forbedres. 
  
Grøntstruktur 
Befolkningsøkningen i indre by tilsier økt oppmerksomhet om betydningen av lokalt 
tilgjengelige grøntområder, torg og møteplasser med god kvalitet. Antall m2 grøntareal pr 
person i indre by reduseres fram mot 2025 som følge av økt boligbygging og befolkningsvekst. 
Dette vil bety øke forskjeller mellom indre og ytre by når det gjelder befolkningens tilgang til 
grøntareal. Økt fortetting og bruk av det sentrale byområdet fører også til økt slitasje på byrom, 
parker og friarealer som må møtes med forsterket vedlikeholdsinnsats. 
 
I planforslaget vises det til at en revisjon av kommunedelplan for grøntstruktur i byggesonen vil 
gi oppdatert oversikt over situasjonen og sikre grunnlag for gjennomføring av nødvendige 
tiltak. Bydelsdirektøren mener dette burde vært på plass før høring av kommuneplanen, jf. 
kommentarer over med hensyn til behovet for kartlegging av fortettingspotensialet i indre by. 
Det er viktig at fortettingen ikke fører til redusert tilgjengelighet til eller reduksjon av grønt- 
arealer innenfor byggesonen. Regulerte friområder og turveilenker må realiseres og nye lenker 
og områder må sikres i takt med utbyggingen for å oppnå en tilfredsstillende og 
sammenhengende grøntstruktur. En sammenhengende grøntstruktur er også viktig for å sikre 
biologisk mangfold. 
 
Teknisk og sosial infrastruktur 
I planforslaget står det at: ”Byutviklingsaktørene bør gis et større ansvar for en helhetlig 
byutvikling. Dette inkluderer blant annet at grunneiere bidrar med nødvendig areal til sosial 
infrastruktur, friområder, fellesarealer, møteplasser og byrom.” Bydelsdirektøren mener dette 
er ett av flere tiltak som er viktige for å sikre at teknisk og sosial infrastruktur blir realisert 
samtidig som byområder fortettes og bygges ut. Erfaringer viser at det blir lett en kamp om 
arealene fra sak til sak der fellesskapets interesser lett blir taperen. Eksempel gjelder dette er 
areal til barnehagetomter, skoletomter, grøntområder mv. 
 
Det kan også stilles spørsmål ved om en overordnet og strategisk innrettet kommuneplan er 
presis nok som styringsverktøy på område-/prosjektnivå. Bydelsdirektøren etterlyser mer 
helhetlige planer for fortetting/transformasjon av områder i indre by, jf. kommentarene foran. 
Dette for å sikre et mer helhetlig grep om byutviklingen, og sikre samfunnets og fellesskapets 
interesser. Bydelsdirektøren mener det bør vurderes å supplere kommuneplanen med mer 
detaljerte rammeplaner for det enkelte transformasjons-/fortettingsområde før det igangsettes 
planer med sikte på massiv fortetting. I den sammenheng etterlyses nok en gang bedre data for 
bolig-bygging og befolkningsutvikling på bydels-/områdenivå. Dette for å kunne dimensjonere 
lokal infrastruktur som barnehager og skoler på en forsvarlig måte, jf. BU-sak 125/2006. 
 
 
Alternativ B, mer variert boligbygging:  
Bydelsutvalget har i flere sammenhenger påpekt viktigheten av å legge til rette for større 
boliger tilpasset barnefamilier i indre by, senest ved høring av planprogram for kommuneplan 
2008. Eksisterende boligmasse i indre by må suppleres med alternative boligtilbud som gjør det 

   55



mulig å bli boende i eget nærområde i ulike faser av livet. Dette for å få en mer balansert 
alderssammensetning, redusere antall inn-/utflyttere og få et mer stabilt bomiljø. Jf. de store og 
økende flyttestrømmene internt i byen, spesielt i indre by, som bl.a. medfører en opphopning av 
unge i etablererfasen og stor andel familier med små barn. Det er også i Bydel St.Hanshaugen 
de siste årene er etablert et stort antall små boenheter både i nybygg og i ombyggingsprosjekter. 
Bydelsdirektøren viser i den sammenheng til at også kommuneplan 2004 hadde som målsetting 
at det skulle etableres flere større boenheter i indre by. Det er viktig at kommuneplanens 
målsettinger på dette området nå følges opp i praksis. 
 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak  
 

1. Bydelsdirektøren anser endringene i byens befolkningssammensetning som et viktig 
område for Oslo kommune i årene fremover. Den økende andelen av innvandrere med ikke-
vestlig bakgrunn vil skape nye utfordringer på mange områder. Det religiøse og kulturelle 
mangfoldet kommunen er i ferd med å få bør gjenspeiles i Oslo kommunes verdier og 
virksomhetsgrunnlag. Kommunen har en utfordring i å se på sammenhengen mellom 
kommunens tjenester og tilbud, og forventninger og behov innbyggere med en ikke-vestlig 
kulturbakgrunn kan ha som eventuelt er forskjellig fra det tradisjonelle vestlige og norske. 
Det er viktig med en bevissthet rundt hvordan integrering skal foregå, for eksempel 
avveininger i forhold til om innbyggerne skal få generelle tilbud eller om man skal etablere 
egne tjenester som er tilpasset ulike religioner og kulturer. 

  
Viktige tiltak kan være å øke kompetansen rundt kultur og religioner for Oslo 
kommunes innbyggere fra andre kulturer enn den tradisjonelle vestlige. Det vil være 
viktig med fokus på at sammensetning av ansatte i alle nivå i kommunen i størst mulig 
grad skal gjenspeile den sammensetningen som finnes i befolkningen. Dette gjelder for 
øvrig også rekruttering til politisk virksomhet i kommunen. Videre er 
introduksjonsordningen et godt tiltak som det kan være hensiktsmessig å forsterke. 
Generelt sett bør kommuneplanen i enda større grad fokusere på utfordringene den nye 
befolkningssammensetningen kan medføre i årene fremover.  

 
3. Bydelsutvalget anbefaler hovedtrekkene i arealbruks- og transportstrategiene i forslag 

til kommuneplan 2008: 
 

h. Det er viktig å legge opp til et utbyggingsmønster og et transportsystem som 
støtter opp om kollektivtransporten, reduserer transportbehovet og 
arealforbruket til utbyggingsformål, samtidig som viktige kvaliteter i nærmiljøet 
sikres. 

 
”Føre-var”-prinsippet bør legges til grunn for fortettingsstrategiene også på 
områdenivå i den enkelte bydel; det bør ikke tillates videre fortetting i det 
sentrale byområdet før det varslede kartleggingsarbeidet av grøntstruktur og 
utbyggingspotensial er sluttført og konsekvensene av fortettingsstrategiene 
avklart, jf. BU-sak 125/2006. Dette for å hindre at bolig- og 
arbeidsplassfortettingen i indre by ikke går på bekostning av nødvendig 
arealbehov til teknisk, grønn og sosial infrastruktur. 

 
Det bør stilles spørsmål ved om fortetting og transformasjon av enkelte arealer i 
Groruddalen kan bidra til å lette litt på trykket på de siste arealreservene i indre 
by, og om noen av fortettingsprosjektene i indre by kan utsettes til siste del av 
kommuneplanperioden. 
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Det siste store utbyggingsområdet i Oslo, Gjersrud-Stensrud, foreslås bygget ut 
med relativt lav tetthet, basert på kollektivbetjening med buss. Bydelsutvalget 
mener det kan stilles spørsmål ved om dette er en bærekraftig strategi sett i et 
lengre tidsperspektiv, og det advares mot å legge opp til løsninger som medfører 
økt bilbruk, inkl. økt bruk av buss til/fra indre by samtidig som 
utbyggingspresset i indre by økes. 

 
i. Det er viktig å motvirke at veksten i det sentrale byområdet medfører økte 

miljøbelastningermed økt bilbruk, økte klimagassutslipp, dårlig lokal luftkvalitet 
og støyplager.  

i. Økt satsing på utbygging av fjernvarmenettet er viktig.  
ii. Det bør utarbeides helhetlige planer for et bærekraftig utbyggingsmøter i 

regionen samlet slik at miljøbelastninger knyttet til klimagassutslipp, og 
miljøbelastninger i form av luftforurensning og støy i den tette byen kan 
reduseres. 

 
j. Det vedvarende utbyggingspresset på indre by øst tilsier økt fokus på 

miljøproblemer knyttet til trafikkvekst som følge av veksten i antall 
arbeidsplasser og bosatte. Bydelsutvalget kan ikke se at konsekvensene av dette 
er tilstrekkelig utredet, eller at det er foreslått tiltak som kan motvirke dette, jf. 
byanalysen for Oslo og Akershus knyttet til revisjon av nasjonal transportplan 
2010-2019 der nødvendigheten av å iverksette tiltak som kan begrense 
biltrafikken i indre by påpekes. 

 
For å redusere miljøulempene for de som bor i indre by er det viktig å legge 
forholdene best mulig til rette for å kunne bo i byen uten å bruke bil. Jf. tall som 
viser at bilholdet og bilbruken blant de som bor i indre by er langt lavere enn i 
byen for øvrig. Dette krever økt satsing på kollektive transportmidler, utbygging 
av sykkelveinettet og restriksjoner på bilbruk og parkering i indre by. 

 
k. Det er viktig at trafikksikkerhet og miljø tillegges avgjørende vekt ved 

prioritering av nye veitiltak i indre by, og det må legges stor vekt på å finne fram 
til løsninger som innebærer at luftkvalitet og støy i de tettest befolkede 
områdene kan forbedres. 

 
l. I forslaget vises det til at en revisjon av kommunedelplan for grøntstruktur i 

byggesonen vil gi oppdatert oversikt over situasjonen og sikre grunnlag for 
gjennomføring av nødvendige tiltak. Dette burde vært på plass før høring av 
kommuneplanen. 

 
Befolkningsøkningen i indre by øst tilsier økt oppmerksomhet om betydningen 
av lokalt tilgjengelige grøntområder, torg og møteplasser med god kvalitet. 
Regulerte friområder og turveilenker må realiseres og nye lenker og områder 
sikres i takt med utbyggingen for å oppnå en tilfredsstillende og 
sammenhengende grøntstruktur. 

 
Økt fortetting og bruk av det sentrale byområdet fører også til økt slitasje på 
eksisterende byrom, parker og friarealer som må møtes med forsterket 
vedlikeholdsinnsats. 
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m. I forslaget står det at: ”Byutviklingsaktørene bør gis et større ansvar for en 
helhetlig byutvikling. Dette inkluderer blant annet at grunneiere bidrar med 
nødvendig areal til sosial infrastruktur, friområder, fellesarealer, møteplasser og 
byrom.” Dette er ett av flere tiltak for å sikre at teknisk og sosial infrastruktur 
blir realisert samtidig med at områder fortettes og bygges ut. Samtidig etterlyses 
mer helhetlige planer for fortetting/transformasjon av de enkelte delområder. 
Dette for å sikre et mer helhetlig grep om utviklingen, og sikre at samfunnets 
behov og fellesskapets interesser blir ivaretatt. 

 
Bedre data for boligbygging og befolkningsutvikling på bydels-/områdenivå 
etterlyses. Dette for å kunne dimensjonere lokal infrastruktur som barnehager og 
skoler på en forsvarlig måte, jf. BU-sak 125/2006. 

 
n. Bydelsutvalget har i flere sammenhenger påpekt viktigheten av at det 

tilrettelegges for større boliger tilpasset barnefamilier i indre by, senest ved 
høring av planprogram for kommuneplan 2008. Boligmassen i indre by må 
suppleres med alternative boligtilbud som gjør det mulig å bli boende i eget 
nærområde i ulike faser av livet. Målet må være å oppnå en mer balansert 
alderssammensetning, redusere antall inn-/utflyttere pr år og få et mer stabilt 
bomiljø. 

 
Kommuneplan 2004 hadde også som målsetting at det skulle etableres flere 
større boenheter i indre by. Det er viktig at kommuneplanens målsettinger på 
dette området nå følges opp i praksis. 

 
 
 
 
 
Tone Frønes 
bydelsdirektør 
 
 
Vedlegg: BUsak 125/2006: Arealdelen av Oslo kommuneplan 2008. Forslag til program for 
planarbeid. Høringssak 
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Sak 103/07  Status og fredrift - Rusplan  
 
Arkivsak: 200701268 
Arkivkode: 340 
Saksbehandler: Hilde Lund 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Helse- og sosialkomiteen 12.06.07 55/07  
Oppvekst- og kulturkomiteen 13.06.07 36/07  
Bydelsutvalget 19.06.07 103/07  
 
 
STATUS OG FREDRIFT - RUSPLAN  
RUSPLAN 2004-2007 MED FORSLAG TIL ENDRINGER  
 
Saksframstilling: 
 
Rapport om fremdrift for Rusplan 2004-2007 
 
Bydelsutvalget godkjente Rusplan for perioden 2004-2007 på sitt møte 24. februar 2004. Det 
ble vedtatt endringer i bydelsutvalget 29.03.2005. Det fremgår av vedtaket at Bydelsutvalget 
skal motta kvartalsvise rapporter fra bydelen om planens fremdrift (protokoll 1/04). 
Vedlagt oversendes Rusplan for 2004-2007 med forslag til endringer.  
 
Rusplanen beskriver tre hovedmål: 

1) Bydelen har styrket det rusforebyggende arbeidet 
2) Bydelen har bedret tilbudene til rusmiddelmisbrukerne 
3) Bydelen har et løpende tverrfaglig og tverretatlig samarbeid om rusarbeidet 

 
Nedenfor følger foreløpig statusbeskrivelse (gjennomført, påbegynt, ikke påbegynt og 
sluttføres) sett i forhold til de enkelte delmålenes tiltak.  
Det er igangsatt arbeid med ny rusplan som skal gjelde fra 2008. 
 
Hovedmål 1: Bydelen har styrket det rusforebyggende arbeidet 
Delmål 1.1: Bydelen driver et aktivt informasjonsarbeid ( s. 5) 
 

• Tiltak 1: Gjennomført 
• Tiltak 2:  Påbegynt 
• Tiltak 3: Påbegynt 
• Tiltak 4: Gjennomført 
 

Delmål 1.2: Bydelen har gode rutiner for oppfølging av gravide rusmiddelmisbrukere (s. 5) 
 

• Tiltak 1: Gjennomført 
 
Delmål 1.3: Bydelen har opprettet og videreutviklet sine rusfrie tiltak for barn og ungdom 
(s.5/6) 

• Tiltak 1: Gjennomført 
• Tiltak 2: Påbegynt 
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• Tiltak 3: Sluttført 
• Tiltak 4: Gjennomført 
• Tiltak 5: Gjennomført  
• Tiltak 6: Påbegynt  

 
Delmål 1.4: Bydelens ansatte har økt sin kompetanse på rusfeltet (s. 6) 

• Tiltak 1: Ikke påbegynt 
• Tiltak 2: Gjennomført 
• Tiltak 3: Gjennomført 
• Tiltak 4: Ikke påbegynt 
• Tiltak 5: Ikke påbegynt  
 

Delmål 1.5: Rusplanen er forankret i bydelens topplederteam (s. 6) 
• Tiltak 1: Påbegynt 

 
Hovedmål 2: Bydelen har bedret tilbudene til rusmiddelmisbrukerne. 
Delmål 2.1: Bydelen gir råd, veiledning og behandlingstilbud til personer med 
rusmiddelproblemer (s.7) 
 

• Tiltak 1: Gjennomført 
• Tiltak 2: Gjennomført 
• Tiltak 3: Gjennomført 
• Tiltak 4: Gjennomført 
 

Delmål 2.2: Bydelen har utviklet et botilbud til personer med dobbeltdiagnose rus og psykiatri 
(s. 7) 

• Tiltak 1: Gjennomført 
• Tiltak 2: Gjennomført 
• Tiltak 3: Gjennomført 
• Tiltak 4: Påbegynt 

  
Delmål 2.3: Barn og ungdom som bor i familier med rusmiddelproblemer får et gruppetilbud 
(s.8) 
 

• Tiltak 1: Påbegynt 
  
Delmål 2.4: Bydelen har økt kapasiteten for medikamentassistert rehabilitering på bydel  (s.8) 

• Tiltak 1: Gjennomført 
• Tiltak 2: Ikke påbegynt 

 
 
 
 
 
 
 
 
Hovedmål 3: Bydelen har et løpende tverretatlig og tverrfaglig samarbeid om rusarbeid 
 
Delmål 3.1: Bydelen har et godt tverrfaglig og tverretatlig samarbeid i rusforum og i et 
tverrfaglig team for det rusforebyggende barne- og ungdomsarbeidet (s. 8) 
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• Tiltak 1: Påbegynt 

 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak:  

1. Bydelsutvalget tar rapport om fremdrift for Rusplan 2004-2007 til orientering.  
2. Bydelsutvalget vedtar forslag til endringer i Rusplan for 2004-2007.  

 
 
 
Tone Frønes 
bydelsdirektør  
 
 
 
 
 
Vedlegg: 1  
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Sak 104/07  Fastlegene i Bydels St. Hanshaugen - plikter og 
oppgaver  

 
Arkivsak: 200701287 
Arkivkode: 221.1 
Saksbehandler: Hilde Lund 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Helse- og sosialkomiteen 12.06.07 54/07  
Eldrerådet 11.06.07 19/07  
Råd for funksjonshemmede 12.06.07 18/07  
Bydelsutvalget 19.06.07 104/07  
 
 
FASTLEGENE I BYDELS ST. HANSHAUGEN - PLIKTER OG OPPGAVER  
 
Saksframstilling: 
Det vises til mail fra Kari Haug Warberg som i egenskap av leder for Helse- og sosialkomiteen 
ber om svar på følgende spørsmål:  
 

1. Om bydelens innbyggere får helsetjenester de har krav på av fastlegene.  
2. Om bydelen (dvs. bydelsutvalget (kommunestyret) og administrasjonen) får utført de 

legetjenestene de har lovpliktet ansvar for å få utført.        
 

A. Konkret presentasjon av hvilke plikter fastlegen har – dvs. konkret hva de skal 
yte og i hvilket omfang som en gjenytelse for tilskuddet sitt. 

B. Konkret hvilke oppgaver fastlegene skal utføre for bydelen. 
C. Konkret hvilke oppgaver bydelen har behov for at fastlegene utfører (fordi det 

sannsynligvis, men ikke sikkert, at bydelen har et behov som går ut over de 
lovpålagte pliktene fastlegene har bl.a. vet vi at legene ikke ønsker mer enn 1 
møte i året…) 

     
Bydelen vil innledningsvis gi en oversikt over lov, forskrift og avtaler som regulerer oppgaver 
og plikter mellom bydelene og fastlegene: 
 

• Lov om helsetjenester i kommunen.   
• Forskrift om fastlegeordningen i kommunen (vedlegg 1). 
• Rammeavtale mellom (sentral kommuneavtale) mellom Oslo kommune og Den norske 

legeforening (vedlegg 2).  
• Individuell avtale om allmennpraksis i fastlegeordningen for selvstendig 

næringsdrivende (vedlegg 3).        
 
Sentrale paragrafer som regulerer oppgaver og plikter i Lov om helsetjenester i kommunen:  

”Kap. 1. Alminnelige bestemmelser.  
§ 1-1. (Kommunens ansvar for helsetjeneste)  
       Landets kommuner skal sørge for nødvendig helsetjeneste for alle som bor eller midlertidig 
oppholder seg i kommunen.  
       Kommunens helsetjeneste omfatter offentlig organisert helsetjeneste som ikke hører under 
stat eller fylkeskommune, og privat helsevirksomhet som drives i henhold til avtale med 
kommunen som nevnt i § 4-1.  
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§ 1-1a. (Legefordeling til kommunehelsetjenesten)  
       Departementet fastsetter hvert år en samlet ramme for  
1. antall nye legestillinger som kan opprettes i kommunehelsetjenesten.  
2. antall nye avtalehjemler for privat allmennlegevirksomhet, jf § 4-1.  
§ 1-2. (Helsetjenestens formål)  
       Kommunen skal ved sin helsetjeneste fremme folkehelse og trivsel og gode sosiale og 
miljømessige forhold, og søke å forebygge og behandle sykdom, skade eller lyte. Den skal spre 
opplysning om og øke interessen for hva den enkelte selv og allmennheten kan gjøre for å 
fremme sin egen trivsel og sunnhet og folkehelsen.  
§ 1-3. (Oppgaver under helsetjenesten)  
       Kommunens helsetjeneste skal omfatte følgende oppgaver:  

1. Fremme helse og forebygge sykdom, skade eller lyte. Tiltak med dette for øye organiseres 
som  

a) miljørettet helsevern  

b) helsestasjonsvirksomhet  

c) helsetjenester i skoler  

d) opplysningsvirksomhet  

e) helsetjenester for innsatte i de kommuner der det ligger anstalter under 
kriminalomsorgen.  

2. Diagnose og behandling av sykdom, skade eller lyte  

3. Medisinsk habilitering og rehabilitering  

4. Pleie og omsorg.  

5. Hjelp ved ulykker og andre akutte situasjoner  
       For å løse de oppgaver som er nevnt foran, skal kommunen sørge for disse 
deltjenestene:  

1. allmennlegetjeneste, herunder en fastlegeordning  

2. legevaktordning  

3. fysioterapitjeneste  

4. sykepleie, herunder helsesøstertjeneste og hjemmesykepleie  

5. jordmortjeneste  

6. sykehjem eller boform for heldøgns omsorg og pleie  

7. medisinsk nødmeldetjeneste  

8. transport av behandlingspersonell. ” 
 
 
Status i forhold til bydelens deltjeneste punkt 1 og informasjon om avtaler og ytelser til 
fastleger :    
Bydelen har per dags dato 56 individuelle avtaler om allmennpraksis i fastlegeordningen. (Mal 
for individuell avtale om allmennpraksis i fastlegeordningen følger vedlagt dok. 3.)  
Fastleger som har individuelle avtaler om allmennpraksis i fastlegeordningen er selvstendig 
næringsdrivende. Avtalen er personlig og inngås med bydelen. Nedenfor følger utdrag av 
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Forskrift om  fastlegeordningen i kommunen. Det vises til vedlagte forskrift, dokument 1, ved 
behov for ytterligere informasjon om forskriftens innhold.      
 
Forskrift om fastlgeordningen i kommunen:   
”1. Formål  
       Formålet med fastlegeordningen er å bedre kvaliteten i allmennlegetjenesten ved å sikre at 
mennesker som er bosatt i Norge skal kunne få en fast allmennlege å forholde seg til. 
Fastlegeordningen skal gi befolkningen større trygghet gjennom bedre tilgjengelighet til 
allmennlegetjenesten.  
§ 2. Definisjon  
       Fastlege: Lege som inngår avtale med en kommune om deltakelse i fastlegeordningen.  
 

Kapittel 3. Fastlegene  
”Til § 7 Fastlegens plikter overfor personer som er tilknyttet listen  
       Fastlegen skal dekke behovet for allmennlegetjenester på dagtid for de som står på listen. 
Det skal være mulig å få legetime innen rimelig tid. Fastlegen har videre ansvaret for 
planlegging og koordinering av individrettet forebyggende arbeid, undersøkelse og behandling. 
Fastlegen har dessuten ansvaret for personens journal med oppdatering av sykehistorie og 
bruk av legemidler.  
       Innbyggerne på fastlegens liste skal få utført nødvendige allmennlegetjenester, og få 
henvisning til andre helsetjenester etter behov, få utskrevet helseattester og få legeopplysninger 
ved søknad om helse-, trygde- og sosialtjenester. Fastlegen skal prioritere personene på listen 
foran andre, med unntak av lovpålagt øyeblikkelig hjelp-henvendelser eller andre forpliktelser 
som er pålagt i medhold av lov, forskrift og avtale.  
       Ved fellesliste har fastlegene i gruppepraksisen dette ansvaret sammen. Dette gjelder med 
unntak av ansvar for oppfølging og journal for den enkelte, hvor ansvaret ligger hos en 
ansvarlig lege, se merknader til § 9.”  

Økonomi, legedekning og tilskudd til fastlegene: 
Avtalen gir fastlegen et tilskudd per pasient på fastlegelisten med kr. 326,- per år. Prinsippet er 
at pasienten skal velge fastlege og har rett til å bytte fastlege inntil 2 ganger per år. Dette gir 
pasientene mulighet til å bytte fastlege dersom pasientene ikke er fornøyd med fastlegen. I 
praksis kan dette medføre at fastleger som ikke gjør en jobb som pasienten er fornøyd med får 
redusert sine inntekter som følge av få pasienter på sin fastlegeliste. 
 
I Bydel St. Hanshaugen og sentrum er det svært god legedekning. Bydelens legedekning i 2006 
var 17,8 årsverk per 10.000 innbygger. Gjennomsnittet for Oslo i 2006 var 7,8 årsverk per 
10.000 innbygger.  
                 
Fastlegen har i tillegg refusjon i trygden i hht. gjelden tariff og egenandeler fra pasientene.                
 
Forskrift om fastlgeordningen i kommunen:   
”Til § 10 Økonomisk vederlag til næringsdrivende fastlege  
       Næringsdrivende fastlege skal motta et tilskudd for hver person som står oppført på listen. 
Tilskuddet gis uavhengig av i hvilket omfang de på listen benytter seg av fastlegen. I tillegg 
skal fastlegen motta aktivitetsbaserte ytelser for arbeid som honoreres etter normaltariffen i 
form av egenandel fra pasienten og refusjon fra trygden. ” 
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Individuell avtal i fastlegeordningen og bydelens mulighet for offentlige legearbeid:          
Bydelen har eget budsjett for kjøp av offentlige legetjenester.  
I budsjett for 2007 er det satt av kr. 988.000,-  til kjøp av offentlige legetjenester til 
helsestasjonsvirksomhet, skolehelsetjenesten, og helsestasjonen for ungdom. Pris per timer er  
kr. 549,-. Det inngås egne avtaler mellom tjenestestedet og legen om kjøp av offentlige 
legetjenester. I individuell avtale om allmennpraksis i fastlegeordningen er punkt 14. i  
Rammeavtalen mellom Oslo kommune tatt inn som fast punkt i avtalen.       
       
I Rammeavtalen mellom Oslo kommune og Den norske legeforening punkt 14. kan:   
 
”Kommunen kan pålegge legen allmennmedisinsk offentlig legearbeid innenfor en bydel 
begrenset til 7,5 timer pr uke ved fulltids virksomhet. Eventuell tid til veiledning av turnuslege 
går til fradrag.  
 
Før pålegg gis skal kommunen søke å inngå frivillige avtaler om utføring av disse oppgavene, 
herunder kunngjøre dem. 
 
Allmennmedisinsk offentlig legearbeid gir legen rett til reduksjon i listelengde. 
 
I forbindelse med pålegg skal kommunen tilstrebe en lik fordeling av disse oppgaver mellom 
kommunens allmennleger.  
 
Følgende leger kan ikke pålegges allmennmedisinske offentlige oppgaver etter dette punkt: 
 
- Leger som utøver statlig legearbeid mer enn 15 timer per uke  
- Leger med personlig overgangsordning fra 1984 og tidligere 
 
I tillegg til de kategorier allmennmedisinsk offentlig legearbeid som er beskrevet i forskriften, 
kan kommunen gjøre avtale med legen om å utføre legearbeid for spesielt prioriterte 
pasientgrupper som for eksempel i Feltpleien, på de samme vilkår.” 
 
Allmennlegeutvalget:  
Allmennlegeutvalget er et forum for samarbeid mellom allmennlegene i bydelen. 
Bydelsadministrasjonen skal ta initiativ til at det blir opprettet et allmennlegeutvalg der 
allmennleger er deltakere. Det er møteplikt med mindre legen har gyldig forfall. Utvlaget 
konstituerer seg selv og velger leder. Bydelsadministrasjonen skal stille møtelokaler til 
disposisjon.     
 
Bydelens allmennlegeutvalg ledes av fastlege Alexander Wahl. Leder for allmennlegeutvalget 
innkaller alle bydelens fastleger til møter og setter opp dagsorden. Bydelen deltar med innlegg 
ved forespørsel. Det er svært få leger som deltar på møtene i allmennlegeutvalget.  
 
Samarbeidsutvalget for legene:  
Samarbeidsutvalget består av en tillitsvalgt lege, en fastlege, bydelsoverlege og avdelingssjef 
for Bestilleravdelingen. Når det er behov for å drøfte saker i hht. punkt 5.3 i samarbeidsavtalen 
mellom Oslo kommune og Den norske legeforening innkaller bydelen til møter i 
Samarbeidsutvalget. Samarbeidsutvalget er et rådgivende organ.    
  
Ut fra ovennevnte informasjon har bydelen følgende svar på spørsmål om fastlegenes plikter og 
oppgaver:    
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1. Helsetilsynet i Oslo er klageinstans for saker som omhandler klager fra 
fastlegepasienter i forhold til fastlegens utførelse av medisinsk virksomhet. Bydelen 
ivaretar klager fra fastlegepasienter på områder som dårlig tilgjengelighet, klage på bruk 
av takster ved legebesøk eller at legen ikke ønsker å ha fastlegepasienten på sin 
fastlegeliste og andre administrative forhold som bydelen skal ivareta og løse. Bydelen 
behandler denne type saker raskt og ut fra sakens karakter må fastlegene redegjøre for 
saken, samt forslag til tiltak skal fremkomme fra fastlegene.  Bydelen ha mottatt svært 
få klager fra fastlegepasientene på disse områdene. Bydelens vurdering er at på 
ovennevnte områder får fastlegepasientene de helsetjenestene de har krav på.       

 
2. Fastlegene betjener de pasienter som velger dem som fastleger inntil fastlegenes lister er 

fulltegnet. Ut fra de områder som bydelen har ansvar for i hht. lov, forskrift og avtaler 
er det svært få klager på bydelens fastleger.  
 

A:     Det vises til redegjørelse ovenfor i forhold omfang av fastlegens plikter og vedlagte 
forskrift om fastlegeordningen, Rammeavtalen mellom Oslo kommune og Den norske 
legeforening og individuell avtale om allmennpraksis i fastlegeordningen.   

       
B:     Når det gjelder offentlige legetjenester til for eksempel helsestasjonsvirksomhet, 

skolehelsetjenesten, og helsestasjonen for ungdom må bydelen kjøpe tjenesten for kr. 549,- 
per time. Budsjettet vil således være styrende i forhold til omgang av kjøp av tjenesten.        

 
C:     Bydelen har i noen få tilfeller mottatt klager fra tjenestesteder i bydelen som klage på at 

fastleger ikke møter til samarbeidsmøter og ansvarsgruppemøter. Dette blir tatt opp med 
den enkelte lege. Legen får refusjon i trygden for å delta på møter. Bydelens vurdering er 
at noen fastleger følger opp sine pasienter svært godt og deltar på ulike møter for ivareta 
sine  pasienter. Noen leger møter svært sjelden på møter og argumenterer med stort 
tidspress. Bydelen har ingen økonomiske sanksjonsmulighet overfor disse fastlegene på 
kort sikt. Bydelen har imidlertid mulighet til å nekte økning av fastlegens fastlegeliste med 
begrunnelse i at legen har formidlet stort tidspress. 

 
         Bydelen ser det som en utfordring å få enkelte fastleger til å samarbeide bedre med bydelen 

rundt felles brukere. Der bydelens ansatte opplever at fastlegen ikke samarbeider i forhold 
til felles møter, nødvendige utredninger og lignende vil  bydelens ansatte oppmunter 
bruker til å bytte fastlege. Som nevnt tidligere får fastlegen tilskudd per person på 
fastlegelisten.  

 
         Bydelen har også innkalt tjenestedsleder, fastlege og avdelingssjef til møte i saker bydelen 

opplever at fastlegen forsømmer sine plikter etter gjeldene lover, forskrifter og avtaler. 
   
   

Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 
Bydelsutvalget tar redegjørelse om fastlegenes oppgaver og plikter, samt svar på spørsmål fra 
leder for Helse- og sosialkomiteen til orientering.  
 
 
Tone Frønes  
bydelsdirektør  
 
 
Vedlegg: 3  
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Sak 105/07  Strategisk plan - statusrapportering 1. tertial 2007  
 
Arkivsak: 200701259 
Arkivkode: 119 
Saksbehandler: Runa Sørlie Rekstad 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Eldrerådet 11.06.07 18/07  
Helse- og sosialkomiteen 12.06.07 57/07  
Råd for funksjonshemmede 12.06.07 19/07  
Ungdomsrådet 12.06.07 13/07  
Oppvekst- og kulturkomiteen 13.06.07 38/07  
Bydelsutvalget 19.06.07 105/07  
 
 
STRATEGISK PLAN - STATUSRAPPORTERING 1. TERTIAL 2007  
 
 
Saksframstilling: 
Tertialvis statusrapportering til bydelsutvalget ble innført i 2002. Denne innbefatter status for 
måloppnåelse i forhold til strategisk plan. 
 
Vedlagt denne sak følger status for 1. tertial 2007. Det rapporteringsformat som benyttes 
korresponderer med den målstruktur som er lagt til grunn i strategisk plan. Følgende 
målhierarki er lagt til grunn; Overordnet mål, hovedmål, og delmål. For de mål som ikke er 
målbare i seg selv er det opplistet aktuelle resultatindikatorer. Brukertilfredshet utgjør en viktig 
resultatindikator. 
 
Skjemaet er inndelt i kolonner for det enkelte tertial, der kolonnen Resultat/status markerer 
faktisk oppnåelse innenfor det enkelte tertial. 
 
Bokstavene G, P og I indikerer følgende: 

• G -delmålet er gjennomført 
• P -delmålet er påbegynt 
• I er delmål som ikke er påbegynt 
• X er mål som ikke sluttføres i 2007 

 
Bydelsdirektøren bemerker god progresjon i arbeidet med strategisk plan, flere delmål er 
oppnådd innen 1. tertial. 
 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar rapportering for strategisk plan 1. tertial 2007 til orientering. 
 
 
Tone Frønes 
bydelsdirektør 
 
Vedlegg: Statusrapportering strategisk plan 1. tertial  
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Sak 106/07  Rapporteringer og statistikker - Bestilleravdelingen  
 
Arkivsak: 200701156 
Arkivkode: 101.0 
Saksbehandler: Hilde Lund 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Helse- og sosialkomiteen 12.06.07 50/07  
Oppvekst- og kulturkomiteen 13.06.07 35/07  
Bydelsutvalget 19.06.07 106/07  
 
 
RAPPORTERINGER OG STATISTIKKER - BESTILLERAVDELINGEN  
 
Saksframstilling: 
Vedlagt oversendes rapporteringer og statistikker fra Barneverntjenesten, 
Kvalifiseringssenteret, Sosialtjenesten og Seniorforvaltningen.  
 
 
 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak:  
Rapporteringer og statistikker fra Barneverntjenesten, Kvalifiseringssenteret, Sosialtjenesten og 
Seniorforvaltningen, tas til orientering. 
  
 
 
 
 
 
Tone Frønes  
bydelsdirektør  
 
 
 
 
Vedlegg: 6 
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Sak 107/07  IA-arbeidet i Bydel St.Hanshaugen  
 
Arkivsak: 200700529 
Arkivkode: 056 
Saksbehandler: Olav Andre Schjølberg 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Helse- og sosialkomiteen 12.06.07 59/07  
Råd for funksjonshemmede 12.06.07 20/07  
Eldrerådet 11.06.07 21/07  
Arbeidsmiljøutvalget 12.06.07 41/07  
Bydelsutvalget 19.06.07 107/07  
 
 
IA-ARBEIDET I BYDEL ST.HANSHAUGEN  
 
 
 
Saksframstilling: 
 
Det vises til sak 44/07 i mars hvor bydelsutvalget vedtok å utsette behandling av saken inntil 
man hadde utredet noen forslag/spørsmål fra bydelsutvalgets medlemmer.  Nedenfor følger en 
redegjørelse i forhold til de ulike punktene som ble tatt opp. 
 
1/Spørsmål om en bonusordning for ansatte innen hjemmetjenesten med lite fravær.   
 
Oslo kommunes tariffavtale/overenskomst gir ikke rom for å gi bonus til ansatte som har lite 
fravær.  Et slikt tiltak kan derfor ikke nyttes innenfor vår virksomhet.   
 
2/ Spørsmål fra om muligheter for 6 timers dag. 
 
Som ovenfor gir ikke tariffavtalen/overenskomsten rom for å innføre 6 timers dag.  Dette må 
eventuelt bestemmes av Oslo kommune sentralt.   
 
Som kjent har man innenfor gjeldene lovverk mulighet for å inngå avtale om redusert arbeidstid 
med den enkelte arbeidstaker pga helsemessige, sosiale eller andre vektige velferdsgrunner.  
Dette innebærer en tilsvarende lønnsreduksjon.   Rundskriv 13/2007 fra byrådsavdeling for 
finans og utvikling omhandler tiltaksplan for seniorpolitikk i Oslo Kommune som ble vedtatt 
av   
Byrådet 02.11.06.  Rundskrivet ligger vedlagt denne saken.  I rundskrivet understrekes det at en 
ordning med lønnskompensasjon for redusert stilling ikke ble anbefalt i saken.  Vi har også 
tidligere fått beskjed om at en ordning med f.eks 80% jobb med 100% lønn ikke kan iverksettes 
i den enkelte virksomhet. 
 
3/ Oppfordring om å innhente og eventuelt innarbeide informasjon fra Bærum Kommune om 
hva de har gjort innenfor pleie og omsorgssektoren.  
 
Vi har vært i kontakt med Bærum og har fått tilsendt en rapport som beskriver et tiltak for 
reduksjon av sykefraværet i døgnbasert tjeneste med turnus, såkalt 3+3 turnus.  I korte trekk går 
dette ut på at ansatte i full stilling jobber 3 dager med påfølgende fri 3 dager.  De ansatte i en 
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slik turnus vil jobbe ca 70 dager mindre enn de gjør i ordinær turnus.  Av disse dagene 
disponerer arbeidsgiver 15 dager som skal brukes ved sykdom på tjenestestedet dvs de ansatte 
må steppe inn ved fravær ved behov.  Aktiv tjeneste med en slik ordning blir 80% med 100% 
lønn.  På bakgrunn av at ordningen innebærer redusert arbeidstid med lønnskompensasjon blir 
denne ordningen uaktuell for bydelen jmfr.pkt.2 ovenfor.  Det samme gjelder tiltaket ”tillitstid” 
som ble utprøvd innenfor pleie og omsorgssektoren primært rettet mot seniorarbeidstakere.  
Dette tiltaket går ut på at ansatte kan få inntil 20% redusert arbeidstid med full 
lønnskompensasjon. 
 
Dette tiltaket videreføres i Bærums kommune nye ”pakke” til seniormedarbeidere men da som 
en rettighet for alle som har passert 62 år.  De kan da velge mellom denne ordningen, uttak av 
bonus på 20 000 i året eller 10 ekstra fridager med lønn økende til 15 ved fylte 65 år.  Ut fra 
gjeldene avtaleverk i Oslo kommune er det kun det siste alternativet vi ser muligheten til å 
utrede videre men da knyttet til studier/faglig oppdatering.  
 
4/  OXLO inn i delmålet om å tilsette/beholde flere ansatte med redusert funksjonsevne 
 
Bydelen følger handlingsplanen for likebehandling og økt rekruttering av personer med 
minoritetsbakgrunn til stillinger i Oslo kommune.  Dette gjelder blant annet punktet: ”dersom 
det finnes kvalifiserte søkere med minoritetsbakgrunn, skal minst en av disse innkalles til 
intervju.”  Dette er innarbeidet i bydelens ansettelsesprosedyrer og blir tatt opp på kurs i 
personalarbeid for ledere.  Det samme gjelder relevante tiltak i handlingsplan mot 
diskriminering av lesbiske, homofile og bifile (bystyresak 361 av 27.09.06)   I bydelens 
overordnede IA-gruppe vil nå se nærmere på muligheten for å innarbeide momenter fra 
ovennevnte plan inn i bydelens handlingsplan for inkluderende arbeidsliv. 
 
 
Status for IA-arbeidet i Bydel St.Hanshaugen. 
 
Den ”nye” IA-avtalen for Oslo kommune som ble inngått 5.januar 2007 legger føringer på 
bydelens arbeid med inkluderende arbeidsliv.  Denne avtalen ligger vedlagt denne saken. På 
grunn av økningen i sykefraværet i bydelen i de siste perioder har sykefraværsproblematikken 
hatt et spesielt fokus den siste tiden.  Sykefraværsstatistikken for 1.kvartal 2007 ligger vedlagt 
denne saken.  Som det fremgår av saken er sykefraværsprosenten uendret fra forrige kvartal og 
ligger fortsatt på 11,3%.    
 
Det er i første rekke barnehagesektoren og St.Hanshaugen  hjemmebaserte  
tjenester som bidrar til det høye fraværet i bydelen.  Det er derfor igangsatt et spesielt arbeid på 
disse områdene.  Ved St. Hanshaugen hjemmebaserte tjenester er NAV arbeidslivssenter 
trukket inn i prosessen med å få ned fraværet.  Det har allerede vært et holdt et mini-seminar 
for lederne kalt ”Nærvær og mestring-lederutfordringer i IA-avtalen”.  Dette følges opp videre 
med individuelle samtaler med lederne og nye samlinger underveis prosessen.  I tillegg skal IA-
arbeidet fokuseres spesielt i en arbeidsgruppe sammensatt  av ledere og representanter for de 
ansatte på tjenestestedet.  Rapporten fra bedriftshelsetjenesten vedrørende hjemmehjelperne 
(55+) i brukervalggruppen har også gitt også et nyttig grunnlag for å redusere fraværet spesielt 
for den gruppen (jmfr.saksfremstilling fra mars møte).  
 
Selv om fraværet fortsatt er høyt for denne gruppen og for St. Hanshaugen 
hjemmehjelpstjeneste som helhet, så går utviklingen i riktig retning.  Fraværet ved 
St.Hanshaugen hjemmehjelpstjeneste har gått ned fra 15,9% i 4.kvartal 2006 til 12,0% i 
1.kvartal 2007.  I brukervalggruppen har fraværet gått ned fra 22,8% i  4.kvartal 2006 til 15,9% 
i 1.kvartal 2007.  For øvrig er det nedgang i fraværet for alle enheter ved tjenestestedet.  

 70



 
Når det gjelder barnehagene er dessverre utviklingen motsatt og fraværet har her økt fra 13,5% 
i 4.kvartal 2006 til 15,8% for 1.kvartal 2007.  Her er det også igangsatt et spesielt arbeid for å 
snu den negative utviklingen.  Hver enkelt barnehage kartlegger årsaken til fraværet og 
beskriver hvilke tiltak som er igangsatt eller som skal igangsettes til AMU møtet i juni.  Den 
25.05.07 hadde i tillegg alle lederne et ekstraordinært møte hvor sykefraværssituasjonen og 
videre IA-arbeid var tema.  Vi ser også for oss muligheten for at barnehagesektoren kan dra 
nytte av noen av de erfaringer som blir gjort i ”IA-prosjektet” ved St. Hanshaugen 
hjemmebaserte tjenester. 
 
Ellers har det denne våren vært avholdt HMS kurs for verneombud og ledere hvor IA-arbeid og 
regelendringene rundt oppfølging av sykemeldte fra 1.mars har vært et sentralt tema.  Bydelen 
har justert sine sykefraværsrutiner i tråd med regelendringene.  Dette er også et viktig tema i 
kurs for nye ledere den 31.mai.   
 
Når det gjelder seniorpolitikk og arbeidet med å øke avgangsalderen fra arbeidslivet er det med 
bistand fra bedriftshelsetjenesten gjennomført en spørreundersøkelse blant alle medarbeidere 
fra 55 år og oppover.  Denne kartlegger viktige spørsmål i arbeidssituasjonen for denne 
gruppen og skal si noe om hva denne gruppen mener er viktig for at de skal kunne jobbe til de 
blir 67 år.  Rapporten fra bedriftshelsetjenesten er blitt noe forsinket og er p.t ikke ferdig.  Vi 
har imidlertid fått lovnad om å få ut deler av rapporten som sier mer om ønskede tiltak.  På 
bakgrunn av rapporten vil den overordnede IA-gruppen komme med forslag til tiltak det bør 
jobbes videre med.  Det legges opp en foreløpig sak om dette til neste AMU møte i juni.         
 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar sak om IA-arbeidet i Bydel St. Hanshaugen til orientering. 
 
 
Tone Frønes 
bydelsdirektør 
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Sak 108/07  Møteplan høsten 2007  
 
Arkivsak: 200401640 
Arkivkode: 027.1 
Saksbehandler: Kristin Kaus 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Eldrerådet 11.06.07 22/07  
Helse- og sosialkomiteen 12.06.07 60/07  
Medbestemmelsesutvalget 12.06.07 57/07  
Råd for funksjonshemmede 12.06.07 22/07  
Ungdomsrådet 12.06.07 17/07  
Arbeidsmiljøutvalget 12.06.07 43/07  
Oppvekst- og kulturkomiteen 13.06.07 39/07  
Komité for trafikk, miljø og byutvikling 13.06.07 38/07  
Arbeidsutvalget 14.06.07 28/07  
Bydelsutvalget 19.06.07 108/07  
 
 
MØTEPLAN HØSTEN 2007  
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
UTVALG MØTE INNLEVERINGSFRIST 
BYDELSUTVALGET Tirsdag kl. 18.00 Tirsdag  
(BU) 28. august 07. august 
 25. september 04. september 
 30. oktober 09. oktober 
 27. november 06. november 
 18. desember 27. november 
ARBEIDSUTVALGET Torsdag kl. 18.00 Tirsdag  
(AU) 23. august 07. august 
 20. september 04. september 
 25. oktober 09. oktober 
 22. november 06. november 
 13. desember 27. november 
ELDRERÅDET Tirsdag kl.10.30   Tirsdag  
(ER) 21. august 07. august 
 18. september 04. september 
 23. oktober 09. oktober 
 20. november 06. november 
 11. desember 27. november 
HELSE- OG SOSIALKOMITEEN Tirsdag kl. 18.00 Tirsdag  
(HSK) 21. august 07. august 
 18. september 04. september 
 23. oktober 09. oktober 
 20. november 06. november 
 11. desember 27. november 
TRAFIKK, MILJØ OG  Onsdag kl. 19.00 Tirsdag  
BYUTVIKLINGSKOMITEEN 22. august 07. august 
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(TMB) 19. september 04. september 
 24. oktober 09. oktober 
 21. november 06. november 
 12. desember 27. november 
RÅD FOR FUNKSJONSHEMMEDE Tirsdag kl. 17.00 Tirsdag  
(RFF) 21. august 07. august 
 18. september 04. september 
 23. oktober 09. oktober 
 20. november 06. november 
 11. desember 27. november 
UNGDOMSRÅDET Tirsdag kl. 17.00 Tirsdag  
(UR) 21. august 07. august 
 18. september 04. september 
 23. oktober 09. oktober 
 20. november 06. november 
 11. desember 27. november 
OPPVEKST- OG  Onsdag kl. 18.00 Tirsdag  
KULTURKOMITEEN 22. august 07. august 
(OKK) 19. september 04. september 
 24. oktober 09. oktober 
 21. november 06. november 
 12. desember 27. november 
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Sak 109/07  Rapportering psykisk helse - handlingsplan for psykisk 
helsearbeid 2004-2008  

 
Arkivsak: 200601933 
Arkivkode: 124.0 
Saksbehandler: Hilde Lund 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Helse- og sosialkomiteen 12.06.07 62/07  
Råd for funksjonshemmede 12.06.07 23/07  
Ungdomsrådet 12.06.07 16/07  
Oppvekst- og kulturkomiteen 13.06.07 40/07  
Bydelsutvalget 19.06.07 109/07  
 
 
RAPPORTERING PSYKISK HELSE - HANDLINGSPLAN FOR PSYKISK 
HELSEARBEID 2004-2008  
 
 
 
Saksframstilling: 
 
Vedlagt oversendes rapportering psykisk helsearbeid 1. tertial 07 – Handlingsplan for psykisk 
helsearbeid 2004-2008 til orientering.   
 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak:  
Bydelsutvalget tar rapportering psykisk helsearbeid 1. tertial 07 – Handlingsplan for psykisk 
helsearbeid 2004-2008 til orientering.   
 
 
 
Tone Frønes  
bydelsdirektør  
 
 
Vedlegg: 1  
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Sak 110/07  Bydel St. Hanshaugen - økonomisk status pr. mai 2007  
 
Arkivsak: 200700462 
Arkivkode: 0 
Saksbehandler: Steffen Brattøy 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Bydelsutvalget 19.06.07 110/07  
 
BYDEL ST. HANSHAUGEN - ØKONOMISK STATUS PR. MAI 2007  
Dokumentet er ikke ferdigbehandlet. Ettersendes/omdeles i møtet. 
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Sak 111/07  Etablering av NAV-kontor i Bydel St. Hanshaugen  
 
Arkivsak: 200501459 Unntatt off. 
Arkivkode: 217 § 5 1. ledd 
Saksbehandler: June Eikeseth 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Bydelsutvalget 19.06.07 111/07  
 
Sendes ut i egen skriv 
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